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editorial 2 

·Portal et 

A CURT I A LLARG 

2: T a qüestió de la regeneració de la platja de l'Agulla ens 
ve calnl'anell al dit per analitzar la situació turística del municipi des 
d'un caire temporal, comparant les decisions a curt termini amb els 
objectius que es creu que hem d'assolir a llarg termini. Fa temps que 
és conegut el procés de deteriorament de 1' arenal i mai no s 'ha enllestit 
cap pla per impedir-lo; com a molt, s'han instal.lat, un poc a la bona 
de Dèu, als l'hiverns, un canyís, i quan ha fet falta s'hi ha trabucat 
arena sense anar a cercar-ne les conseqüències, amb 1' esperança que 
la combinació entre matusseria i natura s'encarregarien que cada 
estiu la platja se'ns presentàs abundosa d'arena. 

Un continuat de mesures a curt termini no han estat suficients per 
tenir el procés de degradació controlat a llarg termini. 

Fa temps que sabem que la sortida per a la indústria turística es 
troba en la qualitat; però, temporada rere temporada, la mateixa 
indústria es veu abocada a prendre decisions per salvar 1' exercici en 
curs: ofertes d'ultima hora, rebaixes de tarifes als hotels, menús 
econòmics als restaurants, "dos per un" als bars, articles de menys 
preu a les botigues, etc., que reforcen I 'atracció dels clients de menor 
capacitat adquisitiva. 

Preses de decisions a curt termini, amb l'objectiu a un any vista 
com a màxim, que ens allunyen de l'ideal de la qualitat. 

Amb temporades cada vegada més curtes, amb la imperiosa 
necessitat de retallar despeses, amb uns clients que no són servits, 
sinó que s' autoassisteixen als bufets i a les barres dels bars, ens fe im 
enfora de millorar la qualificació professional dels treballadors que és 
una meta indefugible de qualsevol economia de serveis. 

Un cop més, el curt termini ens juga una mala passada i ens fa 
més difícil la supervivència a llarg termini. 

Les mateixes autoritats, segurament aclaparades pel dia a dia, 
prenen moltes decisions, sense veure-hi més enllà del nas; per exemple, 
el mobiliari urbà del suposat embelliment és molt adequat pel tipus de 
turista que ens visita en temporada alta, però no ajuda a crear 
I' atmosfera urbana que s'espera d'una destinació que es vol distingir 
de les altres per la diferenciació del producte, concepte tan de moda 
últimament entre aquells que un cop cada dos anys descobreixen la 
mar. Escriure, a preu d'or, al cul de ciclistes, el nom "Illes Balears" 
sembla més un intent desesperat per sortir del pas que el fruit d'una 
política de captació de turisme d'acord amb uns objectius estratègics 
a llarg termini. . .. ·. 
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El curt i el llarg termini semblen anar barrejats en les polítiques turístiques dc les institucions. 
Estan a I' ordre del dia les crítiques a un sistema d'ensenyança, que no acaba de adequar-sc a les 

necessitats de la societat i presenta el greu problema d'abandonament dels estudis a canvi d'un treball 
sense qüalificar per un sou que, si en un primer moment pot semblar suficient per a un adolescent, el 
comdemna de per vida a treballs que incorporen poc valor afegit. 

Guanyar alguns, pocs, diners, ara, l'incapaciten per a desenvolupar una bona feina el dia de demà. 
El paradigma del que estam dient és la companyia Gesaendesa, incapaç dc planificar a mitjan 

termini les necesitats energètiques del municipi, creant un coll de botella al desenvolupament del poble. 
Un caramull de motius indueixen hotelers, autoritats, estudiants, treballadors, restauradors, 

comerciants, etc. a prendre decisions que, sumades, semblen perjudicar el futur del turisme. Casar les 
decisions a curt amb els objectius a llarg no sembla gens fàcil i obliga a un gran esforç per part de tots 
si volem -mínimament- tenir en les nostres mans les regnes del que ara mateix sembla un futur incert. 

Ja hem dit al començament que ens fixaríem en el turisme des d'un punt de vista temporal que 
palesa les contradiccions del sector. En qualsevol cas, la nostra intenció és oferir possibles mètodes de 
coneixença de la realitat; ajudar, des de la nostra modèstia, a obrir debats, en aquest cas sobre 1' economia 
turística, i, per damunt de tot, animar la gent a involucrar-se en una discussió qué, tan si es vol com si 
no, és la nostra. 

Confiem que la decisió que es prengui respecte a la preservació de I' Agulla conjumini el curt i el 
llarg. Que no ens posem la cervellera quan ja tinguem l'almud pel cap. 
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Regeneració 

Plaça 
des 

Un tema candent d'aquest hivern, 
per les negatives conseqüències que 
se'n poden derivar per a la imatge tu
rística del municipi, és el del mal estat 
en què es troba la platja de l'Agulla. 
Aquesta situació ha duit 1' Ajuntament 
a presentar una sol·licitut de 
regeneració de la platja. Després de 
la visita que el delegat del govern cen-

SitJar 

Beques 
D'altra banda, l'Ajuntament con

voca les X beques d'investigació i 
recerca, Capdepera 2005, dedicades, 
en aquesta ocasió, a temes referits a 
1' obra de palma. S 'han previst quatre 
beques, amb una dotació de 1.500 
euros cadascuna, i referides 
respectivament als següent aspectes: 
El procés de l'obra de palma; Oci i 
festa al voltant de l'obra de palma; La 
memòria oral de l'obra de palma i La 
memòria escrita: «La Palmera» i altres 
arxius. El projecte i la documentacaió 
requerida s'haurà de remetre abans 
de dia 15 de març de 2005. 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

Per a més informació, us podeu 
adreçar a 1' àrea de Cultura de 
l'Ajuntament de Capdepera (Telèfon 
971819201) 

.Jornades 
III Jornada d'Estudis Locals de 

Capdepera, sota el lema d'Economia 
domèstica, 1' obra de palma i altres 
activitats complementàries, és previst 
que se celebri, dia 26 de novembre, 
aquesta tercera jornada, que comptarà 
amb una conferència inaugural a 
càrrec de Dolors Llopard, antropòloga 
i directora del Museu de Cultura Po-
pular de Catalunya. La data límit de 
presentació de comunicacions és la 
del 31 d'octubre, i s 'ha de fer en el 
registre de l'Ajuntament. 

tral, Sr. Socies, va fer al nostre 
municipi, es produí una reunió a Ciutat, 
convocada pel director provincial de 
Costes, amb una notable presència 
d'entitats ciutadanes i empresarials, i 
de tècnics, politics i estudiosos de les 
platges, per decidir quina actuació se
ria necessària per a solucionar 
l'aspecte que ofereix Cala Agulla. 
Entre tots, més o manco, acordaren la 
necessitat d'efectuar una pripera 
operació (de fet ja està en marxa) de 
maquillatge de la platja, consistent a 
traspassar arena d'un costat a l'altre 
per a tapar les roques i reduir el seu 
impacte visual. Una segona fasse, que 
comptà amb menys consens, pretén 
treure arena de la part submergida de 
la mateixa platja, actuació aquesta més 
delicada ja que podria rompre 
1' equilibri dunar i ser a la llarga perju
dicial. La tercera fase, a llarg termini, 

An1b el vostre 
exen1plarde gener 

vàreu rebre, 
gratuïtan~ent, el CD 
de rondalles n~allor-

quines ••el 
gorrionet••, fruit de 
la col·laboració de 
t•editorial e-block i 

Cap Vern1ell. 
Blar;kmèdl@ 
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contempla un projecte integral de rehabilitació que passaria 
per dur arena d'altres indrets i estudiar mesures per a la 
seva retenció. Sembla que tots sortiren de la reunió prou 
satisfets. D'alguna manera, sorprèn la celeritat en l'inici 
de les tasques (que contrasta amb la lentitud d'altres 
projectes de Costes, com el del sender de les Atzavares) i 
la manca d'interès per posar fre als autèntics causants del 
deteriorament de la platja, que al nostre modest judici són 
1 'ex cesi va pressió humana que pateix i el poc respecte pel 
seu equilibri natural. D'aquí a uns anys en tomarem par
lar. .. 

Rua 
Amb aquesta festa popular es pot dir que es tanca el 

cicle festiu d'hivern, tot esperant l'arribada de la Setmana 
Santa. Com cada any, les escoles celebraren les seves 
metes pels carrers de Capdepera i Cala Rajada, s'Alzinar 
dia 3 i s' Auba dia 4 de febrer. Ambdós centres varen fer 
referèncai a l'any de la llata, amb vestits de pagesos i 
pageses i emulant les distintes tasques relacionades amb 
1' obra de palma. Els altres di fes sos, variats, també 
contenien algun element referit a la llata. Les dues metes 
resultaren lluïdes i vistoses, amb un temps fred però solejat. 

De les rues "grans" no hi ha gaire cosa que dir. A 
Cala Rajada, el comentari general es va referir a la magror 
i a una certa desorganització que deslluí la desfilada. Unes 
quantes comparses molt animades -amb molt de color 
i originalitat- i pOC(l r;ent ::1mh difresses individuals, 
marxaren per un itinerari poc adient i un ambient molt 
fred. El final a la plaça dels Pins fóu veritablement 
desangelat. La Banda de Música va esdevenir l'element 
més destacat, oferint un repertori ben preparat i propi de la 
festa. Molta gent se'ns ha manifestat reclamant que la rua 
cala-rajadera es tralladi a un horari diürn. 

A Capdepera la cosa anà un poc millor pel que fa a 
1' organització i 1 'itinerari. Així mateix, hi participaren més 
comparses i més nombroses, les quals desfilaren els 
mateixos carrers que en edicions anteriors. El tram del 
carrer Centre, entre can Patilla i la plaça de 1 'Orient, va 
congregar una gran quantitat d'espectadors. La festa del 
polisportiu, on acabà la rua gabellina, també comptà amb 

CLÍNICA 
DENTAL 

s 

molta concurrència, mentre el servei de bar que s 'hi instal·là 
va recaptar 896 euros per a la campanya "Capdepera amb 
Àsia". 

Per acabar, i com a gran novetat, l'associació de la 
Tercera Edat "Sol Naixent", de Cala Rajada, organitzà 
l'enterro de la sardina, acte vistós i diverit amb què es 
tancà el Camaval2005. 

La pregunta final, seria: qui ho organitza, tot això? 

Informe 
Segons va publicar la premsa de Ciutat, un informe 

del secretari de l'Ajuntament sobre la futura residència 
per a la gent gran que s'ha de construir a sa Font de Sa 
Cala, informe sol·licitat pel mateix equip de govern, conclou 
que el plec de condicions "no respecta l'acord obtingut en 
sessió plenària de I' Ajuntament". Aquest informe, presentat 
a 1' oposició en una comissió informativa, posa en relleu la 
mala gestió que 1 'equip de govern ha duit a terme en aquest 
cas concret, aspecte aquest que ja s 'havia manifestat 
clarament en un plenari anterior, en el qual, davant les 
interpel-lacions de l'oposició sobre els detalls del conveni i 
de la gestió de la residencia, 1' equip de govern va manifes
tar desconèixer les condicions d'adjudicació al consorci 
que ha d'explotar el centre. De moment, el poble de 
Capdepera ha regalat un gran solar i encara no sabem ben 
ve a canvi de què. L'oposició s 'ho estudia ... 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er O (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Juva"' 
Els propietaris de la maquinària del cine Juva, tancat 

després de més de 30 anys de funcionament, han cedit 
aquest material a l'Ajuntament perquè es pugui instal-l~r 
en el teatre Muncipal. La donació feta per Bartomeu Mehs 
i Margalida Mayol, va ser acceptada per unanimitat del 
Plenari, com no podia ser d'altra manera. Ja veurem si 
se'n fa un bon ús i serveix per a dinamitzat la programació 
del nostre teatre. 

Ara per ara, el cert és que el poble, amb el tancament 
del Juva, ha perdut un referent cultural i d'oci de gran 
importància. 

Referèndum 
Poca participació i un sí rotunt al tractat de la 

constitució europea. Així podem resumir el que fóu una 
jornada electoral freda i apàtica. Freda per~ u~ 
climatològicament el temps tampoc no acompanya, 1 
apàtica perquè la participació va ser molt minsa, per davall 
de la ja molt baixa participació mitjana de la resta de les 
Illes Balears i de 1 'Estat. Això sí, no hi va haver cap incident 
digne de ser remarcat, llevat que a les taules de Capdepera 
la calefacció va ser insuficient i els membres de les taules 
quasi s 'hi congelaren. 

Partits 
El PSM de Capdepera renovà la seva junta local, el 

passat dia 21 de gener, en el decurs d'una assemblea 
ordinària de l'agrupació. Per mitjà d'un comunicat de 
premsa ens han fet arribar la composició de la nova junta: 
Secretari general Colau Bordoy; Vicesecretari, Jaume 
Fuster; Secetària d ' organització, Maria Lluisa Nicolau; 
secretari polític, Felip Esteva; portaveu institucional, Mateu 
Garau; secretària de joventut, Margalida Bisquerra, i 
secretària de relacions ciutadanes, Maria Vives. 
També el Partit Popular renovà els càrrecs de la seva jun
ta local. No se'ns féu arribar cap comunicat, però sabem 
que Joan Ferrer continua de president i Antoni Martorell 
de vicepresident, essent-ne nou secretari general Francis
ca J. Vaca. 
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Natura 
En diversos indrets del municipi (l'Agulla, sa Font de 

Sa Cala, cala Gat, Canyamel, Puig Seguer ... ) el personal 
de 1 '!BANAT i de distintes empreses contractades per la 
Conselleria de Medi Ambient, estan fent feines de retira
da de pins caiguts arran de les fortes tempestes que ha 
patit el nostre municipi en els últims anys. Aquesta era 
una tasca que es retardava mes rera mes i que suposava 
un vertader perill per a les zones boscoses afectades, a 
més del negatiu impacte visual que oferia. 

D'altra banda, dia 10 de febrer s'obrí al públic la 
deixalleria municipal situada en el polígon industrial. Aquesta 
deixalleria permetrà retirar residus de distinta natu1:alesa: 
reciclables, orgànics, objectes voluminosos, etc ... Es ben 
necessari que tots facem un bon ús de les instal-lacions i 
dels contenidors, contribuint a reduir els focus d'abocament 
incontrolats. En aquest sentit, a regidoria de Medi Ambient 
ha emès el següent comunicat: 

"La regidoria de Medi Ambient prega i sol· licita a tots els habitants 
del municipi que facin un bon ús dels contenidors de fems: L'horari per 
tirar els fems orgànics és, únicament, de 20 a 24 hores. 

Els contenidors de reciclatge són exclusivament per a dipositar 
materials recicables, com: paper, cartó, vidre o plàstics. 

Així mateix s 'informa que existeix un setVei de recollida gratuïta de 
mobles i objectes voluminosos, telefonant al número 971 563 422. 

Mantenir els carrers , voravies i passeigs nets d'excrements de 

GRUP MlJNTANER - RIBOT, S.L. 
Antonio J. Muntaner Pomar 

~ 
Sttguro$ 

,-lniJTERRE, 1.11. 
SEGUR OS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~..--~? 
~fúqueria 
Tel. 97! RI 8143 

C/. S'alzinar, 18 - 07580 CAPDEPERA 

Tel. 97156 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 - Fax 971 56 53 1 O 
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cans depen exclusivament dels amos dels animals. Des d'aquesta regidoria 
fem una crida al civisme, ja que mantenir el municipi net és cosa de tots 
els èiutadans que hi viuen i no responsabilitat única de I' Ajuntament" 

Pressuposts 
Som a les acaballes de febrer i dels pressuposts ningú 

en sap res. Ens trobam com 1' any passat. Bé, cosa sí que 
la sabem, ja que el nostre batle va fer unes 
declaracions a "Faxdepera" que segurament es 
podrien qualificar de poc encertades, si no 
d'alguna cosa més forta. Abans de convocar cap 
comissió, ni de començar a negociar (recordem 
que governa en minoria), ni de presentar els 
pressupsots a l'oposició, es va curar en salut i 
responsabilitzà la mateixa oposició de 1' eventual 
bloqueig de 1 'Ajuntament. Les declaracions són 
d'aquelles que mostren el llautó. D'entrada, l'únic 
responsable d'obtenir suficient recolzament per 
aprovar i executar els presuposts és el mateix 
batle, i darrere ell!' equip de govern. Malament 
comença la negociació, si és que fan comptes 
negociar res, quan aquesta es planteja a partir 
d'unes declaracions que en res conviden a 
1' entesa. Per ventura, els partits de 1' oposició 
cauran en el parany dialèctic del batle, o fins i tot, com va 
fer l'any passat el PSOE, els pressuposts poden acabar 
aprovats "per sentit de la responsabilitat". Però la 
responsabilitat, i això no s'had'oblidar, és dels qui governen. 
Un acte de responsabilitat seria consensuar els pressuposts 
amb qui els ha d'aprovar, oposició inclosa, i , no 
responsabilitzar aquesta, a priori, d'uns comptes que no 
són els seus. 

Ara per ara l'equip de govern parla molt, però fa poc. 

Any de la llata 
El primer acte formal d'aquest Any de la Llata, del 

qual fins ara només n'havíem parlat molt, va ser una 
conferència del professor d'Història, Jaume Alzina, que 
va tenir lloc el passat dia 11 de febrer. Doctor en història, 
el professor Alzina és un profund coneixedor de la realitat 
sòcioeconòmica de la nostra comarca, especialment pel 
que fa al segle XIX, i a partir d'aquests coneixements ens 
va esbrinar la importància que hauria tengut l'obra de pal
ma en el procés de modernització econòmica i, 
conseqüentment, demogràfica de Capdepera. La 
conferència va anar acompanyada de gran profusió de 
dades i de gràfiques que ens ajudaren a entendre millor 
aquest procés. 

Llibre 
El passat 28 de gener va ser presentat a Capdepera 

un volum d'obres de teatre publicat per "El Gall, editor", 
dins la coHecció "Lllibres del món i de la bolla", sota el títol 
de Joc a mitges. Aquest volum conté tres peces, de les 
quals en són autors, respectivament, Desas3 Teatre, Miquel 
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Mestre i el membre de "Cap Vermell", Jaume Fuster. Els 
títols de les obres publicades són "Tres", "La maleta" i 
"Un geni, aproximadament". Aquesta darrera obra, un 
monòleg de JaumeJaume Fuster, va ser estrenada en el 
Teatre Municipal, dia 3 de novembre de 2001, pel grup "Es 
Mussol:', amb Pep Uceda com a únic protagonista i dirigi
da per Angel Díez. 

Policia tutor. 
Després de les vacances de Nadal es posà en marxa 

aquesta figura de la policia local, reclamada des de feia 
temps per la comunitat educativa. Aquest policia treballa 
bàsicament amb joves i estudiants de l'lES de Capdepera, 
cosa que obliga a tener un perfil específic, i facilita la 
resolució de conflictes que poden sorgir, vigila la zona es
colar, té cura de 1' absentisme, controla la circulació vial, 
etc., tot en coordinació amb els responsables del centre 
escolar. De fet, pares i directius de I 'institut han manifestat 
la seva satisfacció i han notat una millora considerable, i 
per tant esperen la continuïtat de la labor del policia tutor. 
Ara per ara, el lloc és ocupat per 1' agent Juan Cario s Sans. 

Agenda local 21 
Dia 15 de febrer se celebrà una primera reunió infor

mativa, a la sala polivalent del Teatre, amb la intenció de 
posar en marxa -més ben dit,reactivar- l'agenda local21 
de Capdepera. Com era previsible, la resposta fóu més 
aviat nul·la, ja que llevat d'alguns regidors i representants 
de les escoles de primària , no comparegué ningú. Després 
d'escoltar algunes generalitats, en la presentació, I' empresa 
contractada per a gestionar aquest programa mostrà un 
calendari de feina, amb una reunió cada dilluns del proper 
mes. L'ambient va ser més aviat crític amb els 
organitzadors, per com es va deixar de banda la tasca fins 
ara realitzada pels grups, entitats i particulars que hi havia 
participat, i per I 'excessiu període d'inoperància (més de 
dos anys) des de la fase anterior. Així, no és gens estrany 
que la regidora de Medi Ambient decidís anul·lar les 
properes reunions previstes. No hi ha quòrum. 
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ELS NOSTRES ESCRIPTORS S 'EXPLIQUEN 

Entrevista a TO ....._ 

Tomeu Vidal neix a Palma l'any 1975. Cursa estudis 
de Magisteri durant els anys 1993-1996 i tot d'una 
comença a exercir la docència. L'any 1999 queda 
finalista al I Certamen de Relats Curts del Setmanari 
"Dijous" d'Inca, amb el relat "El mestre de les paraules", 
i, poc després, guanya el premi Guillem Cifre de 
Colonya de Literatura infantil i juvenil, amb la seva 
primera novel·la "Això era una era". El 2002 publica 
la segona novel·la juvenil, "Què veus, Xuti?", a més de 
guanyar el IV Certamen literari Sant Blai, amb el relat 
"L'apostolat d'un pagès". El 2003 li concedeixen el li 
Premi Casa Museu Llorenç Villalonga, per la biografia 
de Mossèn Antoni Maria Alcover, titulada "Una vida 
d'Era i no era. Mossèn Alcover" ja publicada per 
l'editorial Publicacions de l'Abadia de Montserrat, la 
presentació de la qual tingué lloc el passat dia 9 de 
novembre a Binissalem, a càrrec de Gabriel Janer 
Manila. I d'aquí poc l'editorial El Gall Editor li 
publicarà un nou llibre, el títol del qual encara no el sé. 
Tomeu, en tram al bar o ens quedam aquí defora? 
Millor defora, i aprofitarem les darreres engrunes 
d'escalfor abans d'haver de resignar-nos a enyorar
les ... 

-Tomeu, com descobrires la literatura? 
- Tenia consciència de l'existència de la literatura 

perquè a l'escola n'estudiàvem i ens feien llegir llibres 
considerats imprescindibles. Però he de confessar que, en 
aquell temps, non' estava gaire afectat, de llegir. La curolla, 
al principi molt dèbil, m'arribà a magisteri, i ha anat en 
augment fins a esdevenir necessària. Si estic uns dies sense 
llegir és com si em faltàs alguna cosa, com si m'estàs 
quedant desarmat davant el món. 
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-Com valores ::__+:-:.~,....::u::_¡_,;:_, 

la teva 
trajectòria per
sonal i com 
definiries la teva 
obra literària? 

- Estic satisfet 
de la meva 
trajectòria perquè, 
sortosament, he 
tengut la 
possibilitat de pu
blicar tot el que he 
escrit. A més, 
m'han premiat 
una novel·la, una 
biografia i dos 
relats, la qual cosa 
m'encoratja i 
m'apunta que escric de manera correcta, almenys per a 
alguns. Això no treu que m'autocritiqtü constantment i que 
trobi mancances als meus textos. Intent millorar en cada 
cosa que escric. De fet, són ben diferents els primers 
treballs dels actuals, més madurs, encara que verds. 

-Què és per tu la literatura? Per què escrius? 
-Escric perquè és una manera de manifestar obertament 

tot el que no m'agrada d'aquest món que ens ha tocat viure. 
Els que escrivim tenim el privilegi d'inventar-nos realitats 
fictícies, persones inexistents, situacions imaginàries. Móns 
nous, en definitiva. Tot el temps que pas davant 1' ordinador 
i que pens el que he d'escriure, estic en un altre món, en el 
meu. Llegesc pel mateix: per penetrar en una realitat ben 
diferent a la quotidiana, o per trobar claus que m'ajudin a 
interpretar -la. 

-T'agradaria viure de la teva feina literària? 
- Si tengués les idees que em desbordassin el cervell o 

fos tan intel·ligent o hàbil per estar -me tota la jornada laboral 
creant, segurament sí. Però això no em passa, i em neg a 
escriure per encàrrec o obligació. Ara visc de fer escola i 
escric per pur plaer, que això no treu que no agafi nervis i 
que hi dediqui hores infinites. Sé cert que, si pensàs que 
m'he de guanyar les sopes escrivint, em fugiria la inspiració 
de cop. Em quedaria ben en blanc de l'angúnia. 
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-Què ens podries dir de la literatura infantil i juvenil 
que es fa les Illes? 

- La que més m'agrada i conec és, precisament, la 
d'autors balears. Tenim bons escriptors i escriptores, i em 
consta que la seva literatura està ben considera arreu. 
Tenim una sort de poder parlar de tu a tu amb persones 
capaces com elles. 

-Què hi tens a dir, o què ens pots explicar de/lligam 
entre paraula i cultura? 

-Fins i tot quan pensam en silenci, ens estam parlant a 
nosaltres mateixos. La paraula té una força tremenda, i clar 
que està fortament relacionada amb la Cultura. J. R. R. 
Tolkien, abans de crear el pobles a El Senyor dels Anells, 
va concebre la llengua que havien de parlar. La llengua que 
parla un poble, el configura, i la manera com 1 'usa, també. 
La forma de xerrar de les persones em diu moltes coses. 
Em pot acostar o pot allunyar-me'n, inconscientment. Té un 
enorme poder, la paraula. No només serveix per donar-nos 
a entendre. 

-En què t'inspires a l'hora d'escriure? 
Com ho fas? Pots desvetllar-nos el teu secret? 

- El secret és en el treball. S 'ha de llegir i 
estar disposat a aprendre. Escoltar la gent que 
parla a prop teu i mirar el món com si, al vespre, 
n'haguéssis d'escriure la crònica. I és ben 
important una cosa que vaig sentir dir a Baltasar 
Porcel que li passava a ell: un escriptor ha 
d'estar convençut que escriu malament. Mira, 
en això coincidim. 

-Et sents còmode dins el moment que ens 
toca viure? 

-Som tan moderns i "intel-ligents", sabem 
fer tantes coses i manejam tants aparatets, que 
ens em tomat beneits. És fàcil pensar que som superiors pel 
fet de saber treballar amb ordinador, o perquè el mòbil ens 
fa fotos, o perquè la roba ens dibuixa un cos de pel·lícula. 
No som res des del moment en què ens hem oblidat de 
sentir, i d'emocionar-nos, i de commoure'ns davant les 
futileses de la vida. Molts joves inverteixen totes les 
energies en trobar instants de satisfacció física i immediata. 
Intenten omplir-se el dia de petits plaers. I tanmateix, com 
1' alcohol, això crea dependència i, com més se'n pren, més 
se'n necessita. 

-Es pot erradicar la misèria mundial? 
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Gran part de la misèria la portam les persones a dins. Si 
no fòssim miserables, no permetríem que la misèria s'engolís 
el món. 

-Si poguessis fer desaparèixer els llibres d'un autor, 
quin creus que hauria de ser aquest? 

-Hi ha gent que escriu coses que m'agradaria que no 
s'escrivissin, com hi ha gent amb idees que consider ben 
esgarrades. Però això no em dóna llicència per eliminar ni 
els uns ni els altres. Cadascú té el seu espai en aquesta terra, 
mentre no es fiquin amb els altres ni es dediquin a fer la vida 
impossible. 

-Quines qualitats hauria de tenir un "bon escriptor"? 
-Aquestes qualitats les haurien de manifestar els lectors. 

Tothom, quan compra un llibre, espera alguna cosa, i el qui 
converteix un escriptor en bo o dolent és aquell qui llegeix 
els seus textos. Hi ha molts escriptors i cadascú ha de triar 
el que escriu segons el seu gust. Després està el tema de la 
bona Literatura, però no em consider autoritzat per parlar-

ne. Jo llegesc per gaudir de la musicalitat de les paraules i 
per trobar fórmules per navegar per la vida. Si un escriptor 
em dóna això, per mi ja és bo. 

-Quina relació guarda o hauria de guardar l'escola 
amb la dinamització de la lectura? 

-De 1' escola poden sortir bons lectors i mals lectors, però 
em preocupa especialment que en surtin lectors escalivats. 
És difícil que un nin o un jove llegesqui per plaer quan està 
tot el dia amb els ulls aferrats als llibres de text o a la pissarra 
i, a més a més, assegut. Ho dic per 1 'experiència pròpia de 
quan era nin. Clar que es pot afavorir la lectura, però cal 

SaSettaUa 
Horari: de8'30a 13'30 h. i de 17 a20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 
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parar esment que la dinamització de la 
lectura no esdevengui aversió a la lectura. 

-Ens podries esmentar algunes 
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ne s competents en I' ofici que desitgin exercir, 
educades i preparades per sobreviure amb 
dignitat en un món de cada vegada més mesquí. 

QUÈ VEUS, XUTI? propostes per tal que els joves -Dóna'ns una raó per parlar de llibres 
s 'engresquin a lleair? en els moments dtijlcils que el món travessa. 

~ Tomeu Vidal Pizà 

-Primerament, el nin ha deixar de re la- -Precisament avui hi deu haver molta gent 
cionar llibre amb avaluació, i se li han de que troba consol i recer en la lectura. I tanmateix 
presentar lectures que l'engresquin i que li no em preocupa en absolut que molts no 
ofereixin el que necessita en un moment vulguin saber res dels llibres. Em consta de la 
molt determinat. Això de les lectures felicitat de molts analfabets de no fa ni un 
obligatòries ... A molts els seria més útil centenar d'anys. Pensem que amb la pròpia 
aprendre a llegir els signes dels temps i la natura, en les relacions humanes ... ja hi ha un 
natura. És bo que sàpiguen que existeixen bon poema. L'important és que sàpiguen de 
llibres importants, però d'aquí a que se'ls l'existència del món de la cultura i la lletra. Si 
llegeixin ... Hi seran a temps si els interessa L-.;.;....o._::._~-LIL.-.:-....::;¡ opten per prescindir-ne, què hi farem. Hi ha 
en la maduresa. L' important és que siguin conscients de tantes altres coses bones i emplenedores: 
seva existència. bones pel·lícules, teatre, esports, òpera, ballet, arts 

-I per tal que els joves s'engresquin a escriure? 
-Això és molt més fàcil d'aconseguir. A gairebé tots els 

agrada inventar-se històries i que els altres les llegeixin o les 
escoltin. Però tomam a estar que el complicat és que ho 
facin bé. A l'escola ens hem de preocupar que escriguin 
correctament, sense errades i amb sentit, però no ha de ser 
una preocupació nostra aconseguir promocions de 
novel·listes. No té sentit. Necessitam promocions de perso-

~ ~~;r 
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plàstiques ... i el dia només té vint-i-quatre hores! I vuit de 
les quals ens les passam donnint. 

-Quin és el llibre que més t'ha agradat escriure? 
-En tots he gaudit a la meva manera, perquè en cadascun 

d'ells he experimentat. He tractat temes molt diferents i els 
he escrit amb estils ben distints, encara que tots reflecteixen 
les meves manies, diuen. Tal vegada el primer, Això era una 
era, m'ha marcat més. Tot t'és nou i descobreixes coses de 
tu mateix que et sorprenen i fins i tot t'espanten. Eu tuls, 
però, he p;:tssilt r;ust, i m'ho he pres ~om 1m experiment i, a 
Ja vegada, com aprenentatge. 

-Què sents quan surt publicada una novel·la teva? 
Una satisfacció enorme i un alleujament, encara que el 

moment que més m'agrada i esper és el de la telefonada per 
dir-me que em publicaran una obra. Em qued molt descansat 
i content, i m'esperona a escriure més. Un cop m'ho 
anuncien, en cada revisió del text, abans de la publicació, 
canvi i paraules, i comes, i frases ... És com una obsessió. El 
que et deia del convenciment que escric malament. 

-Com definiries el que és Mallorca en l'actualitat? 
-Alb>uns col· lectius pretenen convertir Mallorca en un 

gran parc temàtic. Que vengui molta gent de fora, que es 
buidin les butxaques d'euro s i que tomin a partir, com qui va 
a Port Aventura. Hem d'oferir tot el necessari perquè 
vengui gent a passar-s'ho bomba, sense pensar més que en 
l'enriquiment personal. S'estan oblidant de 1 'indígena 
mallorquí, dels qui vàrem néixer aquí i hi morirem. En 
aquesta comunitat governen els hotelers i els constructors, 
i tots nosaltres ens menjam els hotels i les finques que els 
enriqueixen a ells, i les carreteres perquè hi circulin la gent 
que ve a fer estada deu dies. 

-Quina és la relació entre Mallorca i el seu passat? 
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- Miram el passat amb nostàlgia i és cert que el 
recordam. L'explicam a l'escola i el record ens commou. 
Però no s'hi vol tomar. Tothom vol progressar, sense 
comptar que, per progressar, de vegades cal estar-se quiet 
o recular. 

-Com queda el problema de la nostra identitat? 
És ben dificil ser mallorquí de casta i manifestar-te com 

a tal, en una societat, especialment la palmesana, en què 
això no tan sols no cotitza sinó que és, si no mal vist, 
incomprès. Prova de viure un dia en mallorquí i passeja el 
teu accent pobler pels carrers de Palma, i fins i tot per 
l'escola, amb els projectes tan lluminosos d'immersió lin
güística. La meitat de professors et miren amb cara de rar, 
i a cada reunió de pares et passes els primers deu minuts 
justificant que la facis en català i que canviaràs de llengua. 
I la nostra identitat és molt més que la llengua, però aquesta 
té molta importància. La música de les paraules configura 
la personalitat dels humans. 

-Quin és el verí més perillós que mai no hem tastar? 
- El temps m'està ensenyant que el que per a un és un 

verí, per a un altre és una medecina. La mateixa cosa pot 
matar una persona i reviure'n una altra. No hem de tastar 
el verí de sotmetre les persones en general, els companys 
o coneguts a les pròpies conviccions, perquè no són absolutes 
ni vàlides per a tothom. 

-Penses realment que un poble que ignora el seu 
passat està condemnat a morir de fred? 

Conèixer d'on es ve és important i ajuda, però saber a 
on es va és més determinant. No es pot caminar per la vida 
sense objectius i seguint el darrer que ens passa per davant. 
Avui, més que mai, cal saber molt bé qui s'és i a on es vol 
arribar. 

-Quina pregunta t'hauria agradat que et fes i no t'he 
fet? 

-Aquesta, per ventura, que ja me l'has feta, tanmateix. 

Un plaer, Tomeu. Gràcies per compartir aquest 
espai amb nosaltres. Aquí tens la meva amistat i la meva 
admiració -i per què negar-ho: també un pèl d 'enveja 
sana ... - Ja som molts els qui t'estimam i admiram la 
qualitat dels teus relats i e/ teu compromís amb I 'art i la 
cultura. Aprofitam, doncs, per encoratjar-te a seguir 
escrivint. Jo només he llegit les novel·les "Això era una 
era" i "Què veus, Xuti?", ambdues publicades a La 
Galera, i són les lectures de Tomeu Vidal Pizà que 
aquest cop recomanaré als lectors d'aquesta 
publicació. Salut i coratge! 

entrevista realitzada per l'APFM per Josep Pizà
pescadorde somnis josep _piza@yahoo.es 
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CAPDEPERA AMB ÀSIA 

CAPDEPERA SúL!DÀRlA 

RESUM DEL PROGRAMA 

Divendres, 25 de febrer 2005 

Concert de música clàsica 
Esglèsia de Sant Bartomeu. Capdepera 

A les 20,30 hores 

Dijous, 3 de març 2005 

Diada de bàsquet 
Partits oficials dels equips locals, presentació equip 
femení i veteranes, animació, berenar, concursos, 

sortejos ... 
Polisportiu Es Figueral 

De 19 a 23 hores 

Divendres, 4 de març 2005 

Concert de Rock 
Polisportiu Es Figueral 
A partir de les 22,30 h. 

Dissabte, 5 de març 2005 

Mercat de sa llata 
i de cuina solidaria 

Cuina intercultural. Música de Xeramics 
Plaça Castellet. Cala Rajada. 

De 9 a 14 hores 

Diumenge, 5 de març 

Diada Solidària 
Gran Fideuà, Animació infantil, Ball de bot, 

ball amb la Banda de Música 
Polisportiu Es Figueral 

De 12 a 19 hores 

I a més, sorteig d'art, dibuixos solidàris, 
activitats a les escoles, patrocinadors, guardioles .. 
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LA CONFRARIA DE PESCADORS DE 
CALA RAJADA 
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Prfmer plimoJ de Qala Rajada. Agost l87-8 

E 
ls pescadors són els protagonistes 
d'aquest sentit homenatge, i tenim ben 
clar els mèrits de la seva tasca i el com-

promís social que s'han autoimposat en els darrers 
anys. Però també homenatjam una institució, la con
fraria, que durant més d'un segle ha representat, organ
itzat i dirigit els esforços dels pescadors i mariners 
locals. 

Els gabellins sempre havien estat pescadors, 
però no eren mariners; no tenien barques. Els primers 
mariners foren els valldemossins que arribaren a partir 
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de 1860 i que ens ensenyaren a viure de la mar; aque
sta fou la seva gran aportació. Eren proveïdors d'una 
cultura marinera lligada a la pesca, autosuficients, 
decidits a viure de la mar i confeccionaven tots els orme
jos de pesca que necessitaven. Primerament es dedi
caren a la pesca de corall, que era una feina de tempo
rada, la qual cosa no els permetia fixar la residència. 
Quan aquesta pesca s'esgotà, entorn a 1870, s'inicià la 
pesca de la llagosta, es feia tot l'any, sempre que l'estat 
de la mar ho permetés. Aquest crustaci es comercial
itzava pel port d'Alcúdia i obligà els pescadors a organ-
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itzar-se i crear unes infraestructures bàsiques: uns 
vivers -que al principi foren caixons-, uns magatzems 
per als ormejos i un carregador. Aleshores hagueren de 
triar on volien viure i posar arrels. 

Aquells anys arribà una nova onada d'immi
grants d'origen mariner. En el curs de 1889 apareix, per 
primera vegada, l'encapçalament de "el barrio de Cala 
Rayada", amb la següent relació de famílies marineres 
que ja hi viuen permanentment: casa 1. Pere Antoni 
Morey Orpí. Casa 2: Bartomeu Alzina Mas. Casa 3: 

El mes d'agost de 1878 en Miquel Garau 
Terrassa "Ciimentó" demanà permís per repartir uns ter
renys de la seva possessió en solars en el lloc de 
"Calarrachada". En el plànol que presentà a l'Ajuntament 
ja consta l'existència de nou casetulls, la majoria dedi
cats a magatzems i alguns escars. El juliol de 1879 en 
Jaume Servera Lliteras sol·licitava permís per parcel·lar 
uns terrenys de la possessió de ses Rotges, situats vora 
la carretera del far. El projecte no tengué èxit, i no seria 
fins uns anys més tard que parcel·laria la vorera de mar. 

Joan Reus Mas. Casa 4: Vicenç Vallespir Povill. Aquell 
any hi havia denou famílies residents al nucli de 
Capdepera que vivien de la pesca. El canvi de residèn
cia fou molt lent. Així, n'Andreu Nadal Soler, pescador 
de 31 anys, el 1884 sol·licitava permís per edificar una 
casa de planta baixa a Cala Rajada, però, a causa dels 
pocs recursos disponibles, no s'hi instal·laria fins a la 
dècada següent. 

C~rmell 
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Drassanes de na Ferradura,, entorn a I any 1.,920. 

Els orígens de la confraria van lligats al naixe
ment de Cala Rajada com a nucli mariner. Cal tenir clars 
els conceptes de pescador i de mariner perquè, encara 
que sigui obvi, si no es remarquen les diferències no es 
capta el sentit que Cala Rajada ha estat un poble de 
gent de mar. Els pescadors foren els primers que 
s'establiren a Cala Rajada, però el nucli no arrelà fins 
que Capdepera mirà cap a la mar, és a dir, quan s'inicià 
el comerç marítim, arribaren els estiuejants, apare
gueren els pescadors no professionals, el contraban ... 
Tot això va fer créixer el nucli de Cala Rajada fins a 
agombolar tots els pescadors i mariners, que foren els 
qui crearen la primera organització marinera l'any 1899. 

Pere d'Alcàntara Penya a la seva Guía de 
Baleares exposa que: "a la costa de Capdepera hi ha un 
indret, anomenat Cala Retjada, que compta amb un 
grup de cases de moderna construcció, i la cala fàcil
ment es podria convertir en un port segur. Té una bona 
carretera amb Artà, Palma i Manacor; això és important 
perquè facilita enormement l'arribada de visitants.". 

El juliol de 1891 es beneí el primer oratori de 
Cala Rajada; estava situat vora el corral de Bartomeu 
Garau Tudurí "Bombu". L'artífex de la construcció fou en 
Josep Sureda "Tafona", natural d'Artà, havia estat vicari 
de Capdepera entre 1856 i 1881 i residia al carrer 
Major. Aquell estiu ja estiuejava a Cala Rajada i per ser 
major d'edat s'interessà per construir-hi una capella. 
També hi estiuejava n'Epifani Fàbregues, un benestant 
comerciant d'Artà. 

L'any 1891 pot considerar-se la data de fun-
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dació de Cala Rajada. A partir de llavors es produí el 
degoteig de noves construccions que confirmaven la 
consolidació del nucli mariner. 

Els primers que sol· licitaren permís per fer com
erç per via marítima foren ols comerciants i traginers. El 
9 de maig de 1886 la corporació municipal demanava al 
ministre d'Hisenda permís per desembarcar productes 
procedents de la Península i les Balears que ja havien 
pagat el dret de duanes, ja que desembarcar-les lluny 
del municipi i després transportar-les per terra era molt 
costós. Tres anys més tard s'hi afegien els viticultors. 
En aquells moments era perceptible la crisi vinícola i 
calia rebaixar els costos. 

L'any 1895, segons Miquel Capó a la Guía 
General de Baleares, descriptiva y comercial: "El nucli 
de Cala Rajada augmenta contínuament; hi van a 
estiuejar moltes famílies d'Artà. Disposa de duana 
subalterna de 4!! classe que depèn de Palma. La 
pesca és important; es realitza a gran escala i s'ex
porta amb vaixells-vivers. Converteixen una enorme 
quantitat de palmes de garballó en productes útils i 
pràctics a partir dels quals han creat un important 
comerç d'exportació". 

El mes de gener de 1899 la corporació municipal 
sol·licitava al ministre d'Hisenda que "permetés de ben 
nou que els vaixells de cabotatge que arriben al port 
d'aquest poble puguin carregar llenya, troncada (metro), 
escorça de pi i d'alzina, carbó vegetal, obra de palma i 
altres productes ... ". Al mes d'agost arribava la resposta 
del ministre, que havia resolt favorablement dita sol·licitud. 
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Mentrestant, a Cala Rajada únicament hi havia 
vuit cases habitades de forma permanent, totes elles 
per famílies marineres, menys la del taverner Bartomeu 
Garau "Bombu". 

Al mes de març del mateix any es publicava el 
reglament de la Sociedad Unión Cooperativa do 
Pescadores de Capdepera, la seu de la qual era la casa 
número 39, de Cala Rajada; el seu president era Antoni 
Massanet Amengual, torrer del far, i el seu secretari 
Andreu Nadal Soler, pescador. En podien ser membres 
tots els homes que treballassin a la mar (patrons, 
mariners, pescadors, ... ) sempre que pagassin una 
quota de 3 pta/any. La finalitat era cooperar en tres 
objectius: a) Socórrer els socis que havien patit qualque 
desgràcia a causa de la seva feina al mar; b) Investigar 
les millores a fer en la comercialització del peix; e) 
Realitzar acords i contractes que assegurassin l'ali
mentació dels socis. Amb aquesta finalitat podria obrir
se al públic una casa on vendre queviures, objectes 
navals i altres articles. Un mes més tard els represen
tants de la societat signaven un acord amb Jaume 
Antoni Bonnín i Aguiló, comerciant d'Artà, que "es com
prometia a surtir-los (sic) de queviures i tota classe 
d'objectes navals i pesca durant un any". 

No hi ha més notícies d'aquesta primera inicia
tiva associativa dels mariners locals. L'any 1909 Antoni 
J. Massanet estava destinat al far de les illes 
Columbretes, a la província de València. 

L'associacionisme del segle XIX sorgí de la 
necessitat d'empar i protecció de les classes més 
necessitades, entre les quals hi havia els pescadors i 
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els mariners. En aquest sentit, cal recordar que el patró 
escollit pels mariners de Cala Rajada fou Sant Roc, que 
ja presidí aquella capella beneïda l'any 1891, a qui invo
caven per a que els protegís de les epidèmies i les 
malalties que sovint arribaren a Mallorca per via maríti
ma. Normalment se'l representava acompanyat d'L1n ca 
que li llepava les nafres de les cames. 

Ja entrat el segle XX Cala Rajada continuava 
creixent lentament. Entorn a 1906 un nouvingut català, 
Francesc Castellet, edificà el primer establiment turístic: 
l'hotel Castellet. Aquest fet i l'arribada de nous estiue
jants obligaren Miquel Garau Terrasa "Ciimentó" a can
viar el projecte d'urbanització de Cala Rajada. 
Originàriament consistia a parceHar els terrenys dels 
voltants de la cala i platgeta, així com ambdós costats 
de la carretera del far. Aleshores, convenia que la part 
compresa entre la carretera del far i la vorera de mar a 
partir de la caleta s'ajustàs al nou plànol, que ja preveia 
urbanitzar la zona costanera i atendre els desitjos dels 
estiuejants que volien veure la mar des de les seves ter
rasses i prendre la fresca. Els mariners, en canvi, cer
caven la proximitat al varador des d'on iniciaven la tasca 
diària. 

L'any 1911 en Bartomeu Garau Tudurí "Bombu" 
sol· licità permís municipal per construir un casal de dos 
pisos amb 4 portals que donaven al carrer i amb una 
balconada que anava de banda a banda del pis, i amb 
4 portals més; en el porxo hi havia finestres. En 
Bartomeu havia començat entorn a l'any 1890 constru
int un casetull destinat a taverna. Més tard, l'any 1895, 
el reedificà i amplià per instal·lar-hi una botiga de que-

C~rmell 
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viures i un menjador per als estiuejants. L'ampliació de 
1911 incloïa habitacions per llogar. 

Aquell mateix any un carismàtic pescador, Pere 
Andreu Fuster Forteza, sol·licità permís per construir 
una casa en un solar de la seva propietat. 

El mes d'abril de 1915 una trentena de 
pescadors i mariners demanaven la intervenció de 
l'Ajuntament per aconseguir la construcció d'un port de 
refugi ja perquè: "les exigències de la vida moderna 
feien dificilíssima la seva situació, que sense dubte mil
loraria si se protegien els seus interessos". Argumenten 
que dins cala Gat ja s'hi havien enfonsat nombrosos 
vaixells: l'any 1899, el Land Internacional i la balandra 
Juanito; el 4 d'abril de 1913, el pailebot San Bartolomé; 
el 22 de febrer de 1915, la balandra Darii. A més, hi ha 
entre 35 i 40 llaüts dedicats a la pesca que estan 
desprotegits. 

L'any 1918 el comerciant de fusta Antoni 
Ferragut instal·là una serra "sinfin" moguda per una 
màquina de vapor i amb politja de 90 centímetres de 
diàmetre per a les drassanes de na Ferradura. 

En Perica Fuster Massanet "Pere Andreu" ens 
contava -març de 1981- que "als anys vint pescaven 
llagostes i tonyines que es venien ben cares, a entre 1'5 
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i 3 ptes el quilo. La pesca era abundosa i tiraven les 
cranques. Pescaven tota la setmana i únicament 
anaven a casa una estona els diumenges. A l'estiu 
a~secaven el peix per a l'hivern. Les llagostes es guar
daven dins un viver comunitari i, un pic per setmana, les 
enviaven a Barcelona després de ser arreglades amb 
gel a Ciutat. Les barques de bou només venien de pas
sada". 

De la revista Llevant recollim la notícia que en 
el mes de juny de 1923 els pescadors es queixaven del 
preu de la llagosta, que havia baixat molt a causa de la 
vaga de Barcelona. Els anys anteriors els preus 
oscil·laren entre 20 i 25 ptes el quilo i ara les venien a 4 
ptes. Els vivers estaven replens. I deia: "Aquest ines
perat entrebanc provoca que els mariners ens facin 
menjar peix tant si volem com si no volem. Cada dia al 
matí i a l'horabaixa ens pugen carretades de galeres 
que molts dies venen a dècima cada una. La gent ja 
està empatxada.". 

Aquell any ja hi havia bastantes barques amb 
motor, i eren les següents: la del patró Pere Andreu, la 
del patró Lluís Miralles, la de Joan Forteza "Josepet", la 
d'en Perica Moragues, la de don Llorenç Tous de 
s'Estepar i la de don Mateu Melis "Patilla". 

Aquell estiu els pescadors volien fer una festa
da en honor al seu patró Sant Roc. Per primera vegada 
pensaven fer una processó marítima passejant el sant 
amb les barques a motor del port. Comptaven amb la 
úol·laboració de la banda de música, en aquells 
moments dirigida per Miquel Llull "Pil·litu". Els obrers de 
la festa eren en Pere Flaquer "Blai", en Miquel 
Fernandez "Murta" i el mecànic Bartomeu Garau 
"Bombu". La festa dedicada a la Mare de Déu del 
Carme no es faria fins uns anys més tard, ja que l'es
glésia no començà a edificar-se fins a l'any següent. 

Al mes de setembre es constituïa el "Pósito de 
pescadores de Capdepera", amb seu a Cala Rajada, a 
la carretera del far núm. 19. Segons els estatuts els 
objectius a complir eren els següents: "Aquesta asso
ciació cooperativa de pescadors tendrà a Sant Roc per 
patró i perseguirà la completa redempció d'aquesta 
classe social, estenent la cultura entre els associats, 
obrint diferents assegurances i explotant, sense l'ajuda 
d'intermediaris, la indústria de la pesca (Art. 1 )". El pres
ident era el patró de cabotatge Gabriel Reus Veny; el 
secretari, Colau Nadal Flaquer; tresorer, Bartomeu 
Garau Alzina; vice-president, Lluís Melis; vocals: Pere 
Antoni Orpí, Bartomeu Pastor, Josep Fuster, Francesc 
Massanet, Mateu Mercant i Gabriel Rullan. 

Uns anys més tard la pesca de la llagosta entrà 
en crisi, a causa de la seva sobreexplotació. Les 
poques que es pescaven anaven caríssimes. 
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Plànol de Cala Rajada de la zona costanera. 1941 
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La petició que els pescadors havien fet dels de 
construir un port de refugi no fou acceptada per l'Estat 
fins el 4 d'agost de 1926. Aleshores, el projecte de port 
fou aprovat i subhastat l'any 1932. Les obres comen
çaren el 21 de febrer de l'any següent i duraren fins 
l'any 1935, en què s'aturaren a conseqüència de la 
rescissió del contracte per treure pedres dels terrenys 
de la Torre Cega. Es paralitzaren per mor del conflicte 
que en Joan March mantenia amb el govern republicà. 

Les obres de la construcció del port continuaren 
l'any 1941 i s'acabaren el 1948. El dic-moll estava for
mat per dues alineacions: la primera era de 38m., 
seguida d'una de 116m. El moll de ribera, consta de 3 
alineacions amb un total de 137m. i una altura d'un 
metre sobre el nivell del mar. El varador tenia 40m de 
longitud i 23'50m d'amplada; i estava dividit en dues 
parts, a la primera de les quals hi havia la drassana. 

L'any 1949 s'edificà el magatzem, el tenyidor de 
xarxes i la llotja. Les xarxes encara eren de cànem i per 
fer-les més resistents a l'acció corrosiva del mar les 
duien al tenyidor on les endurien amb la resina vegetal 
del pi. 

La mecanització de les embarcacions s'inicià 
devers l'any 1920. Les barques de bou que anaven 
arribant i afegint-se a la flota local a partir dels anys 
trenta ja estarien completament mecanitzades. Per 
atendre aquesta flota es construí la Central, que comp
tava amb un taller mecànic i una fàbrica de gel que per
meté enviar Ics captures amb millors condicions san
itàries. 

La mecanització va anar seguida de les 
primeres innovacions tecnològiques, que provocaren un 
canvi profund en les xarxes i cordatges. Des de 1965 
les fibres artificials augmentaren la vida de les arts i de 
l'ormeig. 

Seria l'any 1969 quan començaren les obres 
per allargar el dic-moll amb un nou braç de 161'17m. 
L'objectiu fonamental era protegir i augmentar-ne l'es
pai interior, que passà d'1 '1 ha a 3'2ha. Les obres s'in
auguraren el 26 de juny de 1972. Aquesta ampliació 
permeté la construcció de l'actual club nàutic. 

Els millors anys per a la pesca foren entre 1950 
i 1970. Segons Miquel Massutí Oliver: "Cala Rajada era 
una zona excepcional, per a la pesca. Per un costat, hi 
ha la veda natural imposada pel mal temps dels mesos 
d'hivern; per un altre costat, hi ha l'avantatge que les 
barques de bou no poden acostar-se a la vorera, 
perquè hi ha roques i romprien les xarxes. El peix aprof
ita aquesta circumstància i cria al voltant d'aquests 
espais rocallosos i després es dispersa". 

Les millores tecnològiques de la segona meitat 
del segle passat fomentaren la creença que allò que 
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calia fer era produir més i més per tal d'obtenir més ben
eficis. Després d'uns anys de pescar intensament arribà 
la sobreexplotació de les pesqueres i caigueren les cap
tures. L'any 1981 la gamba, el lluç, l'escamarlà, el cala
mar i el moll eren espècies sobreexplotades. En canvi, 
el peix blau -com la sardina- estava subexplotat. 

A finals dels anys seixanta a Cala Rajada hi 
havia dotze barques de bou i era el segon port de 
Mallorca en captures. A principis dels anys vuitanta la 
nostra flota constava de 28 embarcacions: 21 d'arts 
menors i 7 d'arrossegament; és a dir, ja havíem perdut 
cinc barques de bou. Les captures foren de 366.813kg 
repartits en: mol·luscs, 34.184kg.; crustacis, 49.551 kg; i 
peixos, 283.078kg. El valor total era de 202.820.813 
pte s. 

L'any 1977 s'inaugurava la Casa del Mar, seu 
de la confraria de pescadors. 

La temporada de pesca de llampuga de 1981 
va ser de les pitjors que es recorden i es va témer per 
la seva desaparició de la nostra costa. El desembre de 
1980 I'Hispanio/a realitzà una captura sorprenent amb 
la solta de cala Gat: una tonyina que pesà 202 quilo
grams. 

L'any 1988, després de la pèrdua de les veter
anes barques de bou Rosa Mestre i Estrella de 
Figueres, s'incorporà una barca de bou nova, Joven 
Mirmer, que substituïa el vell Monte Ca/menar. A finals 
de l'any 2000 deixà el port el Cala Dent, i des 
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d'aleshores només queden dues úniques barques de 
bou: Joven Mirmer i Prambar. Actualment la pesca d'ar
ro~~eyarmml nu veu el fulur arnt.J pessimisme i no con
sidera necessari establir períodes de veda, ja que les 
pesqueres no es troben castigades i es regeneren. La 
pesca de gamba ha baixat moltíssim. 

La flota d'arts menors compta amb 20 embar
cacions. Es mantenen les captures de llagosta i llampu
ga. L'any 2002 i 2003 a Cala Rajada es pescà el 23 % 
de la llampuga de Mallorca i l'any 2003, el 30 %. En 
captures totals, el nostre port representa entorn del 8% 
de tot Mallorca. Les espècies més afectades per la 
sobrepesca són el pagre, el dèntol i l'anfós, gairebé 
extingit. El calamar ha desaparegut. 

De la Guerra Civil ençà els patrons majors de la 
confraria han estat: Miquel Esteva Fernandez, Pere 
Fuster Massanet "Pere Andreu", Agustí Esteva Ferrer 
"Biancus", Bartomeu Vadell Pascual "Pelat" (1976-80). 
Pere Morey Melis (1980-83), Mateu Mercant Sirer 
"Castus" (1983-95), Pere Fuster Servera (1995- 2003) i 
del setembre de 2003 encà, en Bernat Martí Pons. 

L'any 1984 la Confraria tenia uns 150 afiliats i 
uns 120 pensionistes. Actualment viuen de la pesca 
unes 50 famílies. 

Un any clau i compromès fou 1986. Significava 
l'entrada d'Espanya dins la Comunitat Econòmica 
Europea i l'acceptació de les seves estructures 
econòmiques, és a dir, la creació de les Organitzacions 
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de Productors "Opes" que regulen el mercat de la 
pesca; també s'hi afegia la implantació de l' I.V.A i l'apli
cació d'un pla inspector més rigorós . Dins l'àrea 
autonòmica es realitzà la tansferència de competèn
cies. Des de llavors la pesca gaudeix de personalitat 
pròpia, a nivells administratius, i segueix una política 
basada en tres eixos: 1) Les recomanacions dels cien
tífics pel que fa a l'explotació dels recursos; 2) La defen
sa dels interessos del sector pesquer; 3) La defensa 
dels drets dels consumidors. A nivell local, cal remarcar 
l'entrada d'una nova generació de pescadors. 

El novembre de 1986 entrevistàrem Pere 
Mercant, Bernat Martí i Josep Uceda, que ens contaren 
que els pescadors havien canviat molt en tots els sen
tits. Ja no eren aquell grup social d'un temps completa
ment dedicat a la feina, que passava els dies anant de 
la casa a la barca i de la barca a casa. Se sentien 
preparats i gaudien d'oportunitats professionals. Tenien 
uns horaris com tothom, encara que més amplis, i els 
recursos pesquers es mantenien gràcies a una política 
pesquera proteccionista (restricció de dies i hores de 
pesca, mesures de control de malles, restricció de 
noves embarcacions condicionades a la desfeta de les 
velles), i això els donava confiança i seguretat en el 
futur. 

En aquests anys d'administració autonòmica el 
Servei de Ports ha realitzat nombroses reformes: el 
camí de les Àmfores, la il·luminació del moll, la trans
formació del tenyidor en oficines administratives i nous 
serveis, la reforma del varador, etc; unes millores que 
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han arraconat el sector pesquer en benefici del sector 
turístic i del trànsit de passatgers, la qual cosa provoca 
que hi hagi problemes per estendre les xarxes. 

L'optimisme que viuen els pescadors es reflec
tix en la flota d'arts menors, que és la més moderna I 
tecnològicament més ban equipada de Mallorca, amb 
una edat mitjana de 20 anys. El llaüt més antic és de 
l'any 1971. 

A més dels aspectes professionals, hem de 
destacar el caire de dinamitzadors socials i culturals. 
Des de fa uns anys organitzen les festes de la seva 
patrona, la Verge del Carme, i donen suport a les ini
ciatives en favor de la preservació dels recursos marins 
i de la qualitat ambiental de la zona portuària. Des de fa 
tres anys arrodoneixen la tasca organitzant la Fira de la 
Llampuga, que compta amb el suport del Govern 
Balear, el Consell de Mallorca i l'Ajuntament de 
Capdepera, així com del sector turístic local. Enguany 
han comptat amb vint-i-tres parades que cuinaren 
150kg de llampuga cadascuna, i un pressupost de 
quasi 100.000 euros. No cal dir que en tres anys han 
aconseguit una de les millors fires de l'illa i multiplicar 
per vuit el pressupost. Per tot això, la ciutadania els ha 
reconegut els mèrits que els fa mereixedors del premi 
Cap Vermell. Ànim i endavant! 

CAP VERMELL 

c~rmell 
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Any de la llata 

Fa fred, enguany. Vaja un hivern! A la mar, 
s 'han perdut molts de jornals. Temps de port i cova, que 
deia el meu padrí Jaume Pereandreu. Els temps moderns, 
però, fan més suportables els rigors climàtics. La roba 
d'abric és més lleugera i més calenta, les sabates tenen 
soles gruixades que ens aïllen de la humitat del terra, i 
a les cases tenim sistemes per a encalentir-nos que ens 
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mantenen en ambients de primavera perpètua, 
contaminació a part. Segurament, aquests avenços ens 
permeten assolir paràmetres molt alts en la cursa cap a 
la materialització d'aquest concepte que, emfàticament, 
hem vengut a batiar com a "qualitat de vida". Dels quals 
paràmetres convendria que algú, algun dia, 
assossegadament, ens en desvetllàs tots els enderivells, 
a veure si no és que ens hem embarcat en el negoci de 
madò Coloma. 

Aquest gèlid hivern que enguany ens ha caigut 
damunt resulta altament evocador, especialment per a 
qui, com jo, ja ha assolit una edat en què es viu més de 
records que no d'expectatives. I no parl exclusivament 
de la neu, fenomen aquest que indefectiblement fa volar 
la memòria fins a 1956 -si, com és el meu cas, la 
memòria és capaç de remuntar-se a èpoques tan remotes. 
No ho dic només per la neu. Ho dic pertot. Per l'ambient 
general d'aquests dies malcarats, per 1' atmosfera 
d'aquestes jornades grises i humides, per aquests 
temporals de vent i aigua que atupen un Faralló 
indiferent... Sí, ho dic per tot. Perquè tot em mena a uns 
altres dies ben iguals, calcats als d'aquest hivern, però 
que jo contemplava aleshores amb ulls d'infant, és a dir, 
atorgant a l'entorn, i molt especialment a les grans 
adversitats meterològiques, un matís èpic que potser 
avui han perdut. 

D'al· lot, vaig fer molt vida amb el padrí Jaume 
Pereandreu i la padrina Maria d'es Claper. Ben a prop 
de ca seva hi vivien els germans de la padrina, Francesc, 
Miquel, Antònia i Bàrbara, i amb aquesta la seva mare, 
la padrina Palla; i no gaire més enfora, alguns dels 
germans del padrí, Perico, Bartomeu, Antoni. L'amo en 
Biel Lluïsa i madò Francisca Segona eren els veïnats de 
més a prop, però també 1 'amo en Salvador Talaia i la 
seva dona, madò Antònia Lluïsa. Anàvem a escola, com 
molts sabeu, damunt can Diego (avui "El Cactus"), 
calçonets curts, amb un mestre magnífic que el destí va 
voler que, anys a venir, fos el meu sogre. En aquella 
escola hi feia fred. No tenc res a dir que les aules de les 
escoles d'avui tenguin calefacció, però nosaltres no 
teníem res. I quan dic res, vull dir res. Ens semblava 
molt natural que a 1 'hivern fes fred i el suportàvem amb 
certa impassibilitat. És més, si el torrent de son Moll 
davallava, després d'escola anàvem a fer-hi preses 
d'arena, per aturar-lo, i solíem tomar a ca nostra 
banyats, arruadets com panses, enredats. 

La foganya de la cuina de cals padrins era el 
centre neuràlgic de la casa. No sé a quina hora 
s'aixecaven, aquells dos cossets, però a 1 'hivern, abans 
d'anar a escola, jo sempre vaig trobar foc fet. El padrí 
Jaume no tirava ni les llosques, i això ho dic en sentit 
estricte. Tenia un caixonet de fusta damunt el pinte 
1' escalfapanxes, on anava a parar la mica de tabac que 
quedava dels cigarrets, quan aquests ja li cremaven els 
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morros de curts que eren. Després, desfeia les desplaents, amb el fred sotjant per darrere 
burilles i les tornaven a embolicar, amb paper cantonades, 1' obra de palma esdevenia una activitat 
Pay-Pay, amb l'habilitat pròpia dels mariners. fonamental per a la sostenibilitat de l'economia 
De manera que, de bon matí, la cuina ja era familiar. Aquells dies de port i cova, com deia el 
calen teta, tot i que això implicàs que, un dia sí i 1------1 padrí, eren dies de llata. I ho eren les llargues 
l ' altre també, el padrí havia d ' anar a fer llenya. 2 O O 5 vetlades d'aquells hiverns interminables , en què 

any de la l d f · d d La padrina m'hi encalentia un tassó de llet, en lLA"fA motes e amí11es e pesca ors vorejàvem el 
aquella foganya, i jo me n'anava a escola, a dues llindar de la pobresa. Anava molt bé, fer dues 

CAPDEPERA 
passes, amb les cames que em bofegaven, senalletes o dues cofes i poder-les baratar amb una 
vermelles del foc, amb una mena de calefacció interna mica de sucre o d'oli o d'arròs. Molt bé, anava. 
que em durava bona estona. Devora la foganya de cals padrins, com devora tantes i 

La cuina de cals padrins, aleshores, em tantes de foganyes de Capdepera i Cala Rajada, s'hi 
semblava una estança enorme, acollidora, confortable. havia estructurat una activitat subsidiària de les dues 
Només molts d'anys després vaig descobrir que en úniques fonts d'ingressos que existien -la pagesia i la 
realitat es tractava d'un ensofrony esquifit. L'hora pesca. Una activitat, aquella de 1' obra de palma, que avui 
punta d'aquell racó de la casa arribava desprês de qualificaríem d'economia submegida, però que a molts 
sopar, cap a les vuit o les vuit i mitja dels vespre. ens va ajudar a treure el cap. 
Compareixien els veïnats , parents inclosos, i la cuina El 2005 ha estat declarat "any de la llata" per 
era un bull de gent. A l' escalfor del foc s'hi afegia la l'Ajuntament. Per a molts de nosaltres, parlar-ne no té 
dels cossos de les persones,~ fregar l'un de l'altre . Jo res d'anecdòtic ni res de folklòric. L'obra de palma va 
tenia un tibulet reservat a primera línia de la llar. formar part, durant molts d'anys, del nostre entorn. Hi 
Record aquelles vetlades, per fred que fes defora, com vàrem néixer i hi vàrem créixer, amb la llata. Per tant, 
molt adeliciades i platxerioses. No era, la modesta benvingudes siguin aquestes celebracions. D'alguna 
vetleria de cals padrins, de les de cantar gaire, ni tan manera, poden acostar els més joves a una societat que, 
sols de xerrar. Però de fer llata, sí. Tots, jo hi tot, en tot i ser de fa dos dies, sembla ara molt llunyana; a la 
fèiem. Bé, tots, no. Al padrí Jaume no n'hi vaig veure societat preturística dels seus pares o els seus padrins, 
fer mai. Le seves activitats ere dues: fer xerxa o llegir que combatia el fred devora el foc, amb un manat de brins 
l'entrega setmanal d"'F.l concie cie Montecristo" o de entre els dits; a una societat que, amb tota seguretat, era 
"La dama de las camelias". més pobra. 

La llata formava part del nostre horitzó També més infeliç? No, això no ho crec. 
econòmic. A l'hivern, en dies com els d ' enguany, 
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Hi ha partits quefàn pactes com qui fà bunyols. És a dir fà 
pactes quan el convé, per alió que li convé i sota l 'ilzte1pretació 
que li convé. Que PP-PSOE signin un pacte contra el terrorisme 
i per la no utilització ''política" del tema, sembla plausible, 
però que wz parell de dies després el partit de l 'oposició aprc?fiti 
una man(festació organit:::ada per l'associació de víctimes del 
terrorisme, per convocar als seus afiliats contra el partit del 
govern demostra el grau de del PP i els seus dirigents. El 
senyor Bono no és sant de la meva devoció, però que se'l 
increpi diguent-li assessí passa de mida. Que tota una 
presidenta de la comunitat de Madrid compari l'actuació de 
la policia amb la Gestapo, no té nom. El PP s 'ha i ns tal· lat en 
una perillosa i ofensiva radicalitat dialèctica 
Accions com aquestes no fan sinó cm~firmar l'intent de 
manipular i instrwnentalitzar les víctimes del terrorisme, a 
través tl 'as.\·ocütcions que, per aquest motiu deixen de tenir 
valor representatiu. És una pena, les víctime; i els seus familiar 
110 mereixen aquesta manca de respecte. 
Ja sabem que al PP hi ha dirigent que encara 110 han digerit 
la pèrdua de les passades eleccions, però això 110 és excusa 
per a desbarrar com ho.fàn. 
Tanta sort que el Partit Popular estava centrat ... 

Instal/aciotiS 

Pep Terrasa 

CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



comunicats 

p s M 
Inf o rma 

Com ja us informava al darrer escrit, varen quedar 
pendents una sèrie de mocions que el PSM havia presentat 
i que es varen dur a Ple dia 21 de desembre. De totes les 
mocions que presentàrem, només una no es va aprovar: la 
de la suspensió de l'avantprojecte de llei de ports esportius, 
una oportunitat per disminuir les possibilitats d'ampliació 
del port esportiu de Cala Rajada. Malauradament, tant el 
PP com Es Grup no opinen el mateix. Pel que fa a la resta 
de mocions, m'agradaria destacar la sol·licitud que les 
motocicletes de fins a 125 cc puguin passar la ITV al 
municipi i la sol·licitud al Govern central que rehabiliti les 
torres costaneres del terme. A més, dues de les qüestions 
que també ens interessaren, com són la implantació d'un 
policia tutor i 1' augment de la plantilla del professorat de 
reforç a l'lES, podem dir que s'han duit a terme. 

Per una altra banda, el passat dia 30 de desembre 
registràrem una sol·licitud amb què demanàvem que es 
prenguessin les mesures necessàries per esmenar les 
deficiències que hi havia tant a la plaça de s'Escull (la de 
devora l'Hotel Lux) com al passeig de Cala Lliteres i els 
carrers del costat. Sembla mentida que un partit com el 
PP, que s'omple la boca de ser el defensor del turisme, 
deixa que una zona turística com Cala Rajada tengui les 
deficiències que té en matèria de neteja i de conservació 
del mobiliari urbà. A més, s'ha de recordar que no és la 
primera vegada que denunciam aquest fet i, fins ara, no 
hem obtingut cap tipus de resposta. Com que a 1 'hora de 
fer aquest escrit ja s'havia fet el Ple ordinari del mes de 
febrer, vàrem tomar a insistir a l'Equip de Govern perquè 
solucioni els desperfectes, perquè, com podeu suposar, i ja 
ve sent habitual, no n'havien fet cas, de l'escrit presentat 
pel mes de desembre. Fins i tot, quan els vaig comentar 
que feia mesos que hi havia arbres romputs, papereres 
rovellades i sense bossa i llums romputs, la seva cara 
d'estranyesa em va deixar clar que ni tan sols havien anat 
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a veure allò que havíem denunciat; això sí, el dia que anàrem 
a Palma pel tema de la regeneració de Cala Agulla, tot 
l'Equip de Govern hi era (excepte el regidor de Cultura), 
fins i tot la regidora de Benestar Social i Festes (serà que 
volen tomar a fer el roc xop?). 

També vull fer esment, de manera concreta, a les 
sol·licituds que vàrem fer al Ple de febrer. A part de les 
que feim cada mes sobre distintes qüestions (com són els 
serveis de rehabilitació, ginecologia i pediatria, sobre els 
contenidors de reciclatge, la deficient recepció dels canals 
de televisió i ràdio i d'altres que heu pogut llegir en altres 
escrits), m'agradaria destacar-ne dues: la sol·licitud de 
millora de la neteja de les escoles de S'Alzinar i la redacció 
i execució d'un projecte de pluvials per a Vila Roja. Pel 
que fa a la primera qüestió, sembla que l'Equip de Govern 
considera que estan prou netes i que les queixes són 
infundades. En qualsevol cas, insistírem en la necessitat 
que, des de l'Equip de Govern, es prenguessin les mesures 
necessàries per donar solucions al problema que, al nostre 
entendre, existeix. 

Pel que fa a Vila Roja, no cal dir-vos, perquè a més és 
evident, que quan plou la situació de determinats carrers, 
però sobretot del carrer de Ciutat, és inacceptable. Per 
aquest motiu, sol·licitàrem 1' execució d'un projecte global 
de pluvials per a tot Vila Roja, el qual es podria incloure en 
el pla d'obres i serveis del Consell de Mallorca que els 
ajuntaments sol·liciten cada any (per exemple, el mur de 
S'Alzinar s'està reparant gràcies a aquest pla). Des de 
l'Equip de Govern varen entendre la nostra petició i es 
comprometeren a redactar el projecte. En tot cas, insistírem 
que no fos com el que ens presentaren des de la Regidoria 
d'Urbanisme a finals de l'any 2003,ja que només preveia 
alguns carrers i no tenia en compte que, ja que s'aixecava, 
convenia passar totes les canonades i cables per no haver 
de tomar aixecar al cap de poc temps. 

En fi, prest farà dos anys d'un pacte (PP-Es Grup) que 
havia de ser de gestió, i encara és l'hora que comencin a 
gestionar els problemes del municipi i deixin de "gestio
nar" els dels seus amics. 

Mateu Garau Flaquer 
Regidor del PSM-EN a l'Ajuntament de Capdepera 

Tel. 679 85 71 55 

SA BOTIGUETA 
C•rrer M•jor, 4 (entre J' Ajuntament 
i el bar de Can Patilla) 
C•pdope .. 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

Ioforma't al teU.: 971819 480 
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' o ,.-__ El rebost de la memor1a 
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11 
Sebastià Ferrer 11 Maleter 

ANY DE SA LLATA 

Estenalles 
d'arrabassar 
pau mes 

Joan Llull 
" F ab a" . 
fermant les 
puntes de 
càrritx 

)i\n_ar a arrabassar paumes 
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A Capdepera hi havia dues castes de persones que arrabassaven paumes: s'arrabassador de paumes 
i es paumer. 

S'arrabassador de paumes era, normalment, es conrador que tenia paumeres dins ses seves finques 
i dormia cada vespre a ca seva. Es qui no tenia paumeres dins ses seves finques arrabassava ses 
barqueres més petites i més a prop d'es poble. 

Es paumer àrrabassava i blanquejava ses paumes durant tot es mes de juliol, dia més, dia manco. 
Es paumer dormia sempre en es ranxo. Cada paumer tenia sa seva barquera. 

Dins es terme de Capdepera teníem més de 70 barqueres de paumes. 
Dins es terme d'Artà en tenim 69 de localitzades. 
Tenim es nom de 371 paumers i arrabassadors de paumes gabellins. 
De ranxos de paumers, n'hem identificat 19. 
Ningú de ·fora poble va poder venir a arrabassar paumes a Capdepera. En canvi es gabellins, durant 

molts d'anys, arrabassaren paumes en aquestes 69 barqueres d'es terme d'Artà que hem dit. 
Es paumers gabellins provaren d'anar a Pollença, Andratx, Eivissa, Cerdenya ... i per ventura a 

altres llocs que no sabem, però es transport individual de ses paumes no els compensava. En cavi, es 
traginers gabellins provaren un redol d'Almeria, i també Castilloblanco de los Arroyos (Sevilla), 
amb paumers ("palmeros") d'allà. Ses paumes transportades des d'Almeria i Sevilla, en tres o quatre 
dies arribaven en es moll de Cala Rajada, i en aquest cas sí que els compensava. 



informació local 

Premi Cap Verntell 2004 
Dia 6 de febrer, com ja sabeu, va tenir lloc l'acte d'entrega del premi Cap Vermell2004, que com 

també sabeu anà a mans de la Confraria de Pescadors Verge del Carme de Cala Rajada. Amb el teatre 
Muncipal pràcticament ple, la festa s 'inicià amb 1' emblemàtic ball de la jota marinera, a càrrec de Joan 
Ramon Esteva (vicepatró major de la confraria) i la seva dona, Bàrbara Flaquer. La la música la hi 
posà l'agrupació "Castell de Capdepera", al llarg de tot el event. Lluís Cerrada donà pas a un 
audioviual muntat per Suso Rexac i Xisco Campins, amb locució de Pep Terrassa, qui ens contà la 
història de la confraria i del moll de Cala Rajada. Les autoritats presents a l'acte, el director general 
de Pesca, Miquel Angel Calviño, i el batle de Cadpepera, Joan Ferrer, elogiaren la labor del homenajats 
i la justícia i importància del reconeixement d 'aquest premi. 

Finalment, després de la lectura de l'acta de concessió del premi, es va fer entrega del guardó 
a Bernat Martí, que pujà a recollir-lo acompanyat pels membres de la junta. El patró major dirigí unes 
emotives paraules d'agraïment i va convidar tothom a apropar-se al moll, on "tots hi tenim ca 
nostra". Com és habitual, l'acte acabà amb una espipellada, tota ella elaborada amb peix, com no 
podia ser d'altra forma, que havia estat preparada amb gust exquisit per Felip Esteva. 

Des de 1 'Associació Cultural Cap Vermell felicitam una vegada més la Confraria, ben mereixedora 
del reconeixement del 
nostre humil premi, i us 
convidam, des d'ara mateix, 

~ _b a participar en 1' elecció del 
\...J 1 guanyador del Premi Cap 

Vermell 2005, la 
convocatòria del qual que
da oberta. 
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Miquel Angel Calviño, 
director general de Pesca 

Assessoria Fiscal 
i comptable CAFETERIA 

Cala Rajada Magdalena Maria Fernandez 
Uicenciada en Ciències Econòmques i Empresanals 

CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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gener 2005 

Naixements 

Agenda de la 
vila 

20 desembre, Adrüín Juan Riutort Pietschmann de Joan Francesc i Evelin 
30 desembre, Manel Amau Serra Lea! de José i Maria Jesús 

teatredecapde pera 

M ARÇ dia 2, Miguel Angel Vivancos Malagon de Pablo i Purificación 
dia 3, Marta Saavedra VaJenzuela de Manuel i Mariana 
dia 5 Eric Mena Estaràs de Francisco i Ana Maria 
dia 7, Marc Bernat Moll de Juan Car los i Antònia 
dia 15, Malik O bum A baga Diaz de Pedro-Makina i Laura 
dia 16, Sergi o Gómez Malagon d'Antoni i Maria Evarista 
dia 18, Caria García López de António i Francisca 
dia 20, Melanie Sofia Cabell o Lorca de Erika Gisel 
dia 22, Pedro Pérez Diaz de Pedro i Inmaculada 
dia 26, Amanda Churr4uarin Garau de Juan Manuel I Olga 
dia 28, Isabel Cerdà Riutort, de Pablo Manuel i Isabel 

Noces 

L'Hostalera de Cario Goldoni 
Cia. Desas 3 

Dissabte 19 de març, 21 hores 

Caleodoscopi V. 
Cia Gom teatre 

Dijous, 31 de març,21 h 

dia 14, Nestor Adrüin Serrón Machado amb Maria Isabel Servera Matamalas 
dia 21, Francisco Javier Salomón Gallego amb Miriam Cuadrado Rodoreda 

21, Juan Miguel Andreu Rodríguez amb Mariana Antónia Gil Oliver 
Can Creu d'Inca 

Sala d'exPQsidons 

Finats 
dia 1 O, Bartomeu Mayol Serra (1.945) 
dia 19, Antònio Gayà Colom (1.940) 
dia 20, Francisca Covas Julià ( 1. 91 O) 

Joana Barcelò Torres (1.921) 
Gabriel Vazquez Dias ( 1.925) 

Si ja ha sopat, pitgi 1; 
encara està dejú, pitgi 2. 

. 
Sl 

Com molts d'altres espanyols estic abonat a dues 
companyies telefòniques, una per obligació i una altra per 
conveniència. El passat mes d'agost, la companyia X em 
passà el rebut mensual i al cap de pocs dies me'n carregà 
un altre d' 11,69 euros. No se'm va ocórrer altra cosa millor 
que telefonar a 1 'esmentada companyia X per a demanar 
a què es devia el segon rebut . Aquí va començar el meu 
calvari: "Si és un client pitgi 1, si no pitgi 2. Si és una 
empresa pitgi I, si és un particular pitgi 2. Si vol informació 
pitgi 1, si és consulta d'abònatpitgi 2. Si vol informació en 
gallec pitgi I, si la vol en castellà pitgi 2, ... Esperi, per 
favor, els nostres operadors estan ocupats. Esperi, per 
favor. .. " I més musiqueta i així fins a 22 minuts. 
Desesperant. Penj i tom cridar, però ara puls 2, com si no 
fos client i després I, com si fos una empresa i, sorpresa! 
Tot d'una m'agafen el telèfon. Després de jurar en arameu 
n'expliquen lo del rebut, però un, que ja estava molt enfadat, 
dóna 1' ordre al banc de què el retornin, per tal d'esperar la 
seva reclamació. 

MARÇ 
Exposició de Brodats 

CANAMARISA 

Han hagut de passar dos mesos per posar-se en contacte 
amb mi, però I' altre dia vaig rebre una cridada al meu 
mòbil: "Bon dia, li truca la companyiaX ... "i jo, que ja feia 
estona que esperava la cridada, li contest: "Si vol que li 
parli en gallec pitgi 1, si en castellà pitgi 2; i, a continuació, 
si és rossa pitgi I, si és morena pitgi 2". I la senyoreta: 
"Escolti, per favor". Contestació: "Si duu falda, pitgi 1, si 
duu calçons pitgi 2". I ella: "Escolti, per favor, em deixa 
parlar?". I jo seguesc: "Si vol parlar de la meva empresa 
pitgi 1, si és una trucada particular pitgi. Si plou pitgi 1, si 
fa sol pitgi 2". La senyoreta: "per favor, em deixa que li 
expliqui?". Ij: "esperi, per favor", i com que estava en el 
carrer i no li podia posar musiqueta, li vaig tatarejar "La 
Rianxeira", i a continuació: "Esperi, per favor". 

Lògicament, no va aguantar els 22 minuts i encara ara 
estic esperant una altra cridada. És clar que no faig comptes 
pagar els 11,69 euros fins que es gastin els 22 minuts que 
em feren esperar a mi, perquè el meu temps és tan valuós 
com el del Sr X. 

Juan Otero Besada 
Rebut per e-mail 

(publicat a Flor de Card) 
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HARRYPOTTERiELPLAIBARRETXE 
El món actual és ple de conflictes. A tot arreu se 

cerquen mediadors per ajudar a solucionar-los, però allò 
que sembla impensable és arribar a resoldre un conflicte 
sense arribar a un acord previ entre les parts enfrontades. 
És, avui per avui, 1 'única manera 

i mesquinesa política que, una vegada més, se'ls pot acabar tomant en 
contra seva. Cal recordar que aquesta actitud ja els va fer fora del 
govern de l'estat. Les mentides, en política, poden servir per guanyar 
unes eleccions- al Govern Balear, per exemple segons qui voteu potser 

coneguda de resoldre'ls. Fins i tot LO DE IBARRETXE 
que l'any que ve s'hagin de tancar la 
meitat dels hotels de Mallorca, o per 
perdre-les, el14 de març, per exemple el 
gobiemo sigue sin tener prueba alguna 
que apunte a otra_posibilidad diferente 
de ETA. 

el mateix Harry Porter s 'ha declarat 
incapaç de trobar-hi un remei més NO ES PLAN 
senzill. 

Així i tot, hi ha alguns indicis 
que ens fan esser optimistes. Certs 
moviments fan pensar que alguna cosa 
es mou i, en una situació com aquesta, 
sempre és positiu, perquè quan res no 
es mou, res no canvia. S 'ha mogut peça 

--"'"-- des de l'entorn d'ETA amb declaracions 

A l'estat espanyol també 
hi ha conflictes. Potser el més 
conegut sigui el conflict basc, 
anomenat així pels espanyols, o el 
conflicte espanyol, anomenat així 
pels bascos. Sigui el que sigui, fa 
més de tres-cents anys que perdu
ra i ja comenca a esser hora 
d'intentar trobar una solució. 

La dreta espanyola més 
cavernícola i integrista - cadena 

J)m~W!i~!J!Iil3liiii~l~~f~~ que fins ara no s 'havien sentit mai, on 

COPE, ABC, La Razón, El Mundo, Época, Antena 3, F AES 
-i el seu braç polític, el PP, tremolen d'allò més des del 
moment que alguns rumors han suggerit la possibilitat que 
ETA finalment acabi per deixar les armes. Tot i esser una 
aspiració compartida per gairebé tothom, sempre queden, 
als extrems, els més radicals- tant a un costat com a I' altre 
- que no ho veuen amb bons ulls. Tenim, per un costat, 
uns falsos abertzales que han fet de la violència una forma 
de vida i que s'han convertit en uns miserables mercenaris 
que no conserven un mínim de dignitat i que, 1 'únic que 
fan, a hores d'ara, és posar traves a un projecte nacionalis
ta basc basat en la democràcia i en la llibertat d'elecció de 
les persones. A l'altre costat ens trobam amb el partit po
pular i tota la seva xarxa mediàtica que de cap manera 
comportaria veure el final d'ETA una vegada els han fet 
fora del govern de 1' estat. Són massa anys predicant 
l'impossible perquè ara arribi un nou govern- segons ells 
il·legítim- i se'n porti les medalles. Intentar boicotejar un 
possible acord entre el govern actual- sorgit de les urnes, 
per molt que els pesi- i els interlocutors que facin falta per 
fer possible l'adéu a la violència és un exercici d'indignitat 

¡¡¡illillllïl s'ha posat en dubte molt seriosament 
continuar amb la via violenta i hem 

sentit declaracions del líder de Batasuna, Otegi, parlant de la necessitat 
del final de la violència. 

El passat primer de febrer assistírem a una pantomima de 
plenari al congrés de diputats on s'havia de discutir l'anomenat pla 
lbarretxe. El tema, de tan senzill que és, sembla molt complicat.lbarretxe 
va presentar la seva proposta afirmant que anaven a Madrid a reclamar 
que el futur dels bascos el puguin decidir els mateixos bascos. Sembla 
una màxima democràtica, en principi. Els partits espanyols argumenten 
que això de consultar la ciutadania no és gens democràtic, però no 
saben explicar per què. El cap de I' oposició, accidental - ja estava 
escrit als llibres d'història que ell seria president- Rajoy, va portar la 
línia argumental que tots coneixem; només és democràtic, humà i valid 
allò que sigui espanyol i espanyolista. Alguns diputats veterans afir
men que el discurs era el mateix que va pronunciar Fraga fa 27 anys per 
justificar el seu NO a la constitució espanyola.Va lligar el concepte 
d'Espanya a la llibertat i a la democràcia, com si una cosa no es pogués 
entendre sense 1' altra. Semblava, realment, tret d'un programa d'humor. 
Per quin motiu s 'ha de relacionar Espanya amb la democràcia i la 
llibertat? És que no tenen gens de memòria, aquesta gent; quan molts 
dels que seien als bancs del partit popular havien jurat fidelitat als 
principios generales del movimiento? 

- --------------------- Els llibres d'història d'arreu del món civilitzat, tanmateix, no 

Auto Escola 
CAPDEPERA 

VIA JUAN CARLOS I: 139- CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Jels.: 971 56 32-53 · 971 56 32 60- Móvil: 629 62 31 54 
• (FRENTE GASOLINEAA) 

presenten Espanya precisament com un model de democràcia i llibertat; 
més bé tot el contrari. Per cert, el diputat Rajoy va voler fer una lliçó 
d'història en la seva primera intervenció -no sé qui li escriu els discur
sos però es va lluir - i va fer riure tothom. Va afirmar que això de la 
creació de nous estats era cosa dels segles XVII i XVIII. Casualment va 
oblidar que, només a la darrera dècada, s 'han creat una quinzena de 
estats nous a Europa. 

La pregunta important, però, ve ara. Què passarà si lbarretxe 
finalment, com ha dit, promou una consulta popular a Euskadi? Enviarà 
Espanya els tancs i els fusells al País Basc en nom de la llibertat i la 
democràcia per aturar un governant que demana el parer al seu poble? 

Viurem i coses veurem. 
Joan Torres. Son Servera. 



capdepera fa 20 anys 

Fa 20 anys, 
deia ... 

0° 50, febrer 1985 
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- Està pràcticament acabat l'edifici de la nova escola 
de Cala Rajada( ... ) Molt del material ja és aquí. 

- El carnaval va guanyant, cada any, força i puixança. 
Les escoles locals celebraren distints actes, on la imaginació 
va lluir esplendorosa, i la I Rua Gabellina, patrocinada per 
I' Ajuntament, va discórrer plena d'animació i bull a. 

- El mes de gener ens oblidàrem de fer menció de la 
restauració de les caretes del dimonis. En Pere Pujol, 
d'Artà, ha estat I' artista que 1 'ha dui ta a terme i ha quedat 
d'allò millor. 

Entrevistes 
Antoni Alcover, aleshores president de 1 'Associació 

de Veïnats "Es Faralló", fou qui, fa 20 anys, ens va concedir 
Portalet una entrevista en què ens deia coses ben sucoses, com 
"Per a uns, la llengua és simplement un instrument que ara: "La millor promoció és la que es fa aquí mateix. Fa un 
ens permet comunicar amb altri. És un instrument -un parell d'anys férem un sondeig a Berlín, demanant què 
medi per aconseguir un fi- per a materialitzar les voldrien de Mallorca, i tothom demanava protecció del 
possibilitats que hom té de relacionar-se. Medi adap- paisatge. Jo sempre he dit que tallar un pi és un client de 
table a qualsevol cultura, no existeix cap mena de menys. El turista no vol anar a un lloc on es trobi com a la 
relació entre llengua i cultura. Per a r----------------. seva ciutat. El sol ja no· basta, 
uns altres, el llenguatge, a més de ser s'han d'oferir més coses, més 
instrument de comunicació -car és atractius". 
evident-, condiciona la visió de la ~--~ . Breu lliçó magistral d'un 
realitat, la faisó d'assumir-la i àdhuc ._...r"'--1'1-"-- hoteler que, com és de tots 
els sentiments." ---~ coneguts, els polítics s'ha passat 
D'això, parlàvem fa 20 anys. Un discurs pel folro, amb comptades 
en el qual hem anat insistint, reiteradament, excepcwns. 
amb més o manco fmtuna. Manco que 
més. Altres seccions 

- Agenda de la Vila- Cap 
Pes cap que crema Vermell 

L'assumpte que donava arguments a -Per què?- Cap Vermell 
aquesta secció va ser, en el nostre núme- - Dècimes afuades - Es 
ro 50, la futura carretera entre sa Cala i Pastor de son Perdiu 
ses Coves. Un projecte que, 20 anys -Cartes a Cap Vermell 
després, per sort o per desgràcia, encara - Història de Capdepera. 
roman en algun calaix. Aleshores hi varen Capítol XXIII - Joan Sancho 
dir la seva Joan Pascual, batle (UM), Alzamora "Coll" 
Marce López (PSOE), Jaume Bonnín - La Sala- Cap Vermell 
(AP), Xisco Terrassa (LLAC), i Pere......_ _____________ __. -Dos artistes locals- Cap 

Nadal (PCB). Vermell 

Plaça des Sitjar 
- Cent set anys. Aquest són els que, el passar dia 7 va 

complir madò Magdalena Orpi Terrassa, sa padrina 
Xerubina. Fins i tot la televisió de Madrid en va parlar. 

- Quan el Delegat del Govern a les Balears decideix 
actuar contra les emissores de ràdio anomenades "pirates", 
a ca nostra comença a emetre Ràdio Capdepera. 

- Pareix que l'any 85 ens vol obsequiar amb tot un 
mostrari de fenòmens meteorològics. El gener va ser la 
neu, i el febrer ha estat la boira. 

- Panegíric - Llucià Sirer i Fuster 
- Materials per a la nostra història. Dues notes per una 

recuperació del Castell - Pep Terrassa 
- Monòleg amb I' estel de 1' au ba. Dues festes 

entranyables -Joan Rai 
- Avui amb ... Les influències de la televisió - llapis, 

tinta, tinter 
- Des del Castell amb amor - Cap Roig 
- Chequeo a Cala Rajada - Juan Pujadris 
- Així va el món - Cap Vermell 
- Esports - Cap Vermell 
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Crònica ordinària de dia 1 O de febrer de 2005 

P. Ien ari convocat per força major 1' obligatorietat de 
fer-ne un entre els deus primers dies dels mesos 

pa ser 1 únic motiu del 'equip de govern a convocar 
un ridícul ple amb tan sols dos punts a l'ordre del dia. 
Evidentment, part de 1 'oposició (PSM-EU) va retreure als 
regidors convocants la poca feneria i el poc interès en 
treure endavant un ajuntament en hores baixes. Però anem 
a allò que va donar de sí el plenari, que per altra banda, 
només es va animar una mica a la part dels precs i pre
guntes. El punt sobre el nomenament de la Jutge de pau 
no es va aprovar. Recordaré que només hi havia una 
candidata (Joana Llull Capó) que no va ser recolzada ni 
pel PP ni pel PSOE que s'abstingueren, votant-hi a favor 
UCAP, Es Grup i EU, per tant,la votació quedà sis a sis. 
En Mateu Garau del PSM va arribar quan ja s'havia produït 
la votació, es va excusar en una confusió en 1 'horari i va 
demanar disculpes pel retatrd i per la no aprovació de na 
Joana com a jutgesa ja que el 

llocs de feina així com els horaris. Tot junt em embla 
increible. També va insistir amb el plec de neteja v iària, 
amb el funcionament de la ràdio i en la neteja del 
poliesportiu; va rebre les mateixes respostes de sempre: 
estan quasi acabades, hi estam fent feina, aviat et 
solucionarà, etc. 

En Mateu Garau del PSM va dur una bateria de pre
guntes només superada per na Maria Orts. Destacarem 
les referides al diàleg promès pel Batle en la redacció 
dels pressuposts, diàleg que no ha existit i que va deixar 
sense resposta al Batle carregat de culpa. També va 
demanar el perquè no hi havia inclòs el total de les 
aportacions fetes pels patrocinadors de les festes en el 
llistat que a la fi li havia lliurar la regidora Maribel Vives. 
El va remetre a intervenció a cercar les factures. El la
mentable aspecte de l'edifici de la caixa del carrer de sa 
Lluna va ser motiu d'una altra pregunta d'en Mateu en el 

sentit de si el Ajuntament a 

TAPARfRA 

DU lUYANT 

PSM era partidari del vot 
afirmatiu. Però bé el tema 
quedà per un altra plenari on 
ben segur que na Joana sortirà 
elegida jutgesa. PRF..\INJT:N 

~RDfS i 
ESBORRAll~ 

fet cap passa per aconseguir 
la seva adquisició. Pareix 
que si s'han fetes algunes 
gestions però que de 
moment no han donat cap 

Després d'aquest punt en 
Muntaner va deixar el plenari per un motiu molt comú en 
aquests temps: la grip; només havia acudit per poder treure 
endavant l'elecció de Jutge 

El trist tancament del cinema Juva ha reportat a la Sala 
1' adquisició, per donació dels propietaris, de les màquines 
de projecció del esmentat local. Ara veurem quin ús li 
donarà 1' ajuntament. 

Els precs i preguntes varen discórrer com quasi cada 
dos mesos: amb tebiesa, fredor i poca esma per part dels 
UCAP-UM i PSOE i una mica més calentes i enèrgiques 
les actuacions del PSM i EU. Vull destacar per part 
d'UCAP-UM les preguntes referides a la contractació de 
la guarderia i de la plaça de pediatria. El primer tema va 
encendre els ànims de tota l'oposició ja que increiblement 
el Batle i la regidora Ma Isabel Vives varen donar la culpa 
de la no aprovació del plec de condicions a 1' oposició, quan 
aquesta no hi ha tingut res a veure en el desenvolupament 
del procés. Tots els grups manifestaren el seu desacord 
en les acusacions de l'equip de govern. La plaça de pedia
tra va tomar ser, com quasi cada ple ordinari , motiu de 
preocupació ja que és molt necessària la seva presencia al 
centre de salut de Capdepera. Les excuses de na Maribel 
ja no se les creu ningú. No hi posa interès i punt. 

En Femando tampoc es va lluir en la seva intervenció. 
Es va preocupar sobre temes relacionats amb el Castell: 
El Patronat i la valoració dels llocs de feina. Per lo vist hi 
ha problemes seriosos amb el personal del Castell i hi hagut 
d'intervenir una empresa privada per fer la valoració dels 

resultat positiu. El servei de 
rehabilitació va tomar ser, com cada dos mesos, motiu de 
pregunta sense resposta. També en aquest tema han perdut 
els papers. La Cooperativa, un altra desastre de gestió 
municipal. El manteniment del mobiliari urbà, una deixadesa 
total. En Mateu va deixar amb el cul enlaire tot 1' equip de 
govern. No saben, no contesten. 

Les 25 preguntes de na Maria Orts varen acabar de 
donar un bon repàs a tot 1' equip de govern. El que les 
arques municipals estiguin buides no és el principal pro
blema del nostre ajuntament. El principal problema és estar 
governats per una colla de polítics que dia rera dia estan 
demostrant la seva ineptitud en la sol·lució del problemes 
diaris del nostre municipi. L'intervenció de na Maria va 
demostrar clarament lo dit anteriorment. Com sempre na 
Maria va insistir en els problemes de la Joventut i la poca 
atenció que reben per part del consistori. També va insis
tir sobre el servei de rehabilitació i els pressuposts i de 
quina va ser 1' activitat del consistori a la fira turística de 
FITUR. Resposta: intentar captar el mercat nacional. 
Moltes coses hauran de canviar en la mentalitat turística 
dels nostres hotelers perquè paguem assumir un mercat 
nacional i espanyol. 

La intervenció de na Maria Orts també els va fer 
quedar a tots amb el cul enlaire. Aquest ajuntament no va 
ni en rodes i que no li donin la culpa als diners per que 
com a mostra un boto: plenari amb tan sols dos punts a 
l'ordre del dia. Fins a un altra. 

C.B.F. 
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Enterrament de sa sardina 
A la dècada del 80, vàrem tenir un col·laborador que 

va publicar un regitzell de gloses sota el títol de "Dècimes 
afuades", a}Tlb el pseudònim d '"Es Pastor de son Perdiu". 
No n'havíem sabut res més, d'ell, fins que ara, de sobte, 
ens ha fet arribar uns decimetes que segons sembla va 
escriure perquè fossin llegides a la festa de "S 'enterro de 
sa sardina" que organitzà l'associació "Sol Naixent" de 
Cala Rajada. Qui sap si això només és el principi d'una 
nova època de "dècimes afuades" . En tot cas, té les 
nostres portes obertes de pinte en ample. Les dècimes 
que ara ens ha enviat, diuen així: 

Ploram quan a sa sardina, 
un pei:r tan bo per me1~jm; 
la mos ne duim a enterrm; 
i ploram quan s 'encamina, 
aquesta menjua fina, 
a barrejar-se amb so llot 
i a podrir-se dins es dot 
d'on jamai podrà sortil: 
Ja només mos queda dir: 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
cnrrerelionorserverll 37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

Però heu de creure i pensar 
que una sardina, si és morta, 
tant si és dreta com si és torta, 
aviat lo únic que fà 
és puden; i s 'ha d'enterreu: 
Si sa vostra es va moriT; 
ni la podeu fer servir 
ni l'heu d '(~f'erir a cap dona. 
Sa sardina sols es bona 
quan té es cap lluent i .fi. 

Dones que avui assistiu 
a tan trist enterrament 
convé que fengueu present 
que només es bo es peix viu. 
Si una sardina teniu 
entre mans, tractau-la bé, 
i veureu quin gust que té 
més bo. Després l' enf'omau, 
de tant en tant la sacsau, 
i ja veureu quin gusta 

Quan sa sardina enferram, 
enferram es Carnaval. 
Tots es qui heu .fèt s 'animal, 
sigui per dalt o per baix, 
sapigueu, sense biaix, 
que sa f esta s 'ha acabat, 
Ja vos he sentenciat: 
ni sardina, ni salsitxa, 
que lo que és bo i dóna ditxa 
o engreixa molt o és pecat. 

ES PASTOR DE SON PERDIU 

Hotel**** 

Can Sim.oneta 
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Para nuestro hotel rural en Canyamel, buscamos per
sonas con entusiasmo y dedicación. 

,Jcfc d e Cocina 
Cocinero 

lVIaitre R c s taur:J nt:c 
Carnan:~ •-o 

Requerimos experiencia profesional, idiomas, orienta
ción al cliente. Ofrecemos puesto de trabajo interesan
te para toda el año. Interesados remitir CV, Foto, refe-
rencias a fax 971 816 111 o info@cansimoneta.com 
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GUILMORE 

La història dels referèndums 
de la democràcia es memoritza 
en tres dades, una vegada 
contestada afirmativament la 
pregunta del 15 de desembre de 
l'any 1976, que deia així: 
¿Aprueba el proyecto de ley 
para la reforma política? 

La dada històrica per 
excel.lència és la del 6 de 
desembre del 1978, quan se'ns 
demanà: ¿Aprueba el proyecto 
de Constitución? a la qual el 
67,5 per cent dels gabellins 
contestaren afirmativament, un 
1, 7 per cent negativament, i no 
acudiren a les urnes el 28 per 
cent. 

Vuit anys després, pel març 
del1986, la qüestió a debatre era 
saber si o no s'entrava a 1 'Otan. 
Ara, desde la distància, sembla 
intranscendent; però aleshores 

PRE.S'E IEN 

TAPAR ERA 
DEL LLEVA"T 

BVRDTS i 
ESBORRAll~ 
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DUMSDUMS 
va ser discutit amb passió. 
Potser, vist amb la perspectiva 
del temps transcorregut, el més 
important no fou el resultat, sino 
la "violació de les consciències" 
per part d'un partit d'esquerres. 

A Capdepera, el 30,4 per cent 
votà sí a la interrogant, ¿Con
sidera conveniente para 
Espaí1a permanecer en la 
alianza atlàntica en los 
términos acordados por el 
gobierno de la nación?, mentre 
un 15,8 per cent, no, i callaren 
el 50,5 per cent de censats. 

A la darrera convocatòria, 
1' altre dia, el20 de febrer, el que 
es posà a votació eren artícles 
tan espatarrants com el que 
regula les funcions del Comité, 
que són, segons l'apartat e) 
"Contribuir, sin perjuicio del 
artículo 111-344, a la preparación 

REFERENDUMS 

de los trabajos del Consejo a que 
se refieren el artículo 111-159, 
los apartados 2, 3, 4 y 6 del 
artículo 111-179, los artículos 111-
180,111-184 y Itl-185, el apatado 
2 del artículo 111-186, los 
apartados 3 y 4 del artículo 111-
187, los artículos 111-191, los 
apartados 2 y 3 del artículo 111-
198, el artículo 111-201, los 
apartados 2 y 3 del artículo 111-
202 y los artículos 111-322 y 111-
326, y llevar a cabo otras 
funciones consultivas y 
preparatorias que 1e encomiende 
el Consejo." ¿El saben, aquell 
que diu que "Las lenguas en las 
que todo cidadano de la Unión 
tendra derecho a dirigirse a las 
instituciones u órganos en virtud 
de la letra d) del apartada 2 del 
artículo 1-1 O y recibir una 
contestación son las que se 
enumeran en el apartada 1 del 
artículo IV -48. Las instituciones 
y órganos contemplados en la 
letra d) 9 del apartado 2 del 
artículo 1-1 O son los que se 
enumeran en el segundo parrafo 
del apartada 1 del artículo 1-19 
y en los artículos 1-30, 1-31 y 1-
32, así como el Derensor del 
Pueblo Europeo"? 
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CONSTITUCIÓ 1978 

III NO OABSTENCIÓ 

OTAN 1986 TRACTAT 2005 

La pregunta en qüestió 
resava: Aprovau el Tractat pel 
qual s 'estableix una Cons
titució per a Europa?amb el 
resultat de 25,5 per cent de 
gabellins a favor, un 5 per cent 
en contra i se n'abstengueren el 
67,4 per cent. 
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PASSACARRERS 
DIA 20 A LES 12 H. 

AMB LES BANDES 

BANDA DE MÚSICA DE PORRERES 
BANDA DE MÚSICA D 'ALCOI 

BANDA DE MÚSICA DE CAPDEPERA 

QUE AMENITZARAN EL DESVETLLAMENT 
DE LES ESCULTURES 

AMB PECES MUSICALS FUNERÀRJES 

PROGRAMA 

LA MADRUGA 
A. Moreno 

LAS TRES CAIDAS 
IelQfti ]]o 

SPES NOSTRA 
~Fcarfan 

CASCADA DE LLANTO 
p. JiJlio G:nza1ez: OOés 

MATER DOLOROSA 
JUlio QJ:i:fi:n::2 

SEÑOR, PEQUé: ! 
M:m. J. s:a. Mriai v.igil 

CRUZADOS DE CRISTO 
Marnlel Raní:rez Crocker 

LA FOSA 
Sar.tt:ia&;p Grara:D 

CRUZ PESADA 
A1l:erto \èlú;qJ?Z 
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LLOANÇA 
A Capdepera mai havíem excel.lit per la 

capacitat d'organitzar manifestacions culturals de 

certa envergadura, ans al contrari, 1 'última notícia 

cultural d'impor-tància ha estat el desmantellament 

de les escultures exposades als jardins de la Torre 

Cega, sense que el poble ni les autoritats hagin 

sabut reaccionar davant 1' expoli. 

Ara, el péndol és a l'altre extrem, estam 

organitzant un happening cultural únic, que 

comportarà un res só mediàtic d'abast mundial. No 

debades els més renombrats artistes plàstics s'han 

abocat entusiàsticament a participar-hi amb obres, 

moltes d'elles peces originals. 

Noms com Gerd Richter i M. Ploebsch, 

grans innovadors de 1' escultura nòrdica; o el 

mateix Zumito K. Sern, gran experimentador de 

la tradició zen; també el paraguaià Santiago 

Manrique, obert a les formes indígenes i que ha 

aconseguit 1' admiració dels crítics nord

americans, sobretot de l'àrea cultural californiana, 

juntament amb Joseph Alay, Juan Puigròs, R. 

Quesnay i altres, estaran presents amb la seva 

obra a l'exposició oberta als carrers de Cala 

Rajada. 
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No hem de dir que aquest esdeveniment 

ha interessat a crítcs d'art, professors i 

estudiosos d'arreu que es donaran cita aquí per 

viure el happening que ja és dildat com un dels 

esdeveniments culturals més innovadors de 

principis de segle. 

No podem per meyns que felicitar els 

organitzadors, que ens han convertit en fita 

indefugible de la cultura del tercer mil.leni. 

CICLE DE CONFERÈNCIES 

ELS DIES 21 -22-23 A LES 20 H. 

AL TEATRE PRINCIPAL 

L'ART CONTEMPORANI I L'ESCULTURA FUNERÀRIA 

LA MÚSICA COM EXPRESSIÓ DE SENTIMENTS DE DOL 

L'ART FUNERARI: UN RECORREGUT PER LA HISTÒRIA 

PER A L'ASSISTÈNCIA AL CICLE CONFERENCIAL PODEU PASSAR PER LES DEPENDÈNCIES MUNICIPALS DE L'ÀREA DE 
CUL TURA A RECOLLIR LES INVITACIONS. 
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SIMONETTA MARTINI: COMISSÀRIA DE L'EXPOSICIÓ 

La Sra. Martini és la màxima responsable de dur a bon port el happening que tendrà lloc als 
nostres carrers en properes dates. La confiança que serà un èxit ve avalada per la seva trajectòria: 
Llicènciada per l'Universitat de Torí, exercí de coordinadora cultural de l'Ajuntament de Florència, 
s'especialitzà en art contemporani i exercí la docència per diverses càtedres europees i nord
amèricanes. Treballa com a assessora del Moma i del Museu de Tokio, i forma part del gabinet consultiu 
de la Unesco per a l'activació de les arts plàstiques, entre altres càrrecs i funcions. I, més importants 
que aquesta suma de títols i càrrecs , son els seus coneixements reconeguts pertot arreu i l'entusiasme 
amb què treballa en tot alió en què és compromet. 

-Per què s'involucrà en aquest projecte ? 

-La idea és impactant, molt innovadora, no sé 
que s'hagi intentat res semblant fins ara. Ho vaig 
comentar amb distints artistes, que es mostraren 
entusiasmats, m'assesguraren la seva 
participació i vaig pensar que s'havia de dur a 
terme. 

-D'on treu el temps per dur a terme tantes 
activitatas ? 

-Bè, els qui exposen son els artistes, no pas jo. 
Una vegada perfilat el projecte, hi ha un equip 
molt capacitat que s'encarrega de fer-lo realitat, 
jo només m'ocupo, de fet, de motivar els artistes 
i a partir d'aquí moltes de les idees per a la 
realització del happening sorgeixen d'ells 
mateixos. 

-Vosté ja té molta experiència amb els 
happenings ... 

-Si, és veritat. Vaig tenir la sort de poder 
participar en els primers que es realitzaren, i hi 
vaig aprendre moltes coses . És un treball que 
m'agradà molt i puc dir que m'hi vaig 
especialitzar, sobretot mentre vaig exercir de 
professora a Cambridge, Berlin i Toulousse. 

-Què pensa que pot aportar, aquest experiment ? 

-És tracta d'una combinació de l'art més antic de 

la humanitat, l'art funerari , combinat amb el 
mobiliari urbà d'una ciutat de vacances del segle 
XXI. Ara falta veure el que una colla d'artistes 
d'avanguarda són capaços de presentar; però, a 
priori, ningú pot negar el gran interès que 
desperta. D'altra banda, estam davant d'una 
expressió cultural clàssica, és una mostra que 
l'espiritualitat de l'home no ha canviat des dels 
inicis de l'homonització. És clar, les formes sí 
que es van modificant; però els sentiments que 
expressen són els mateixos. Vull dir que a part 
de l'aspecte estètic de l'art hi ha pensadors 
interessats a treure'n conclusions de tipus ètic i 
metafísic. 
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PROGRAMA 

INAUGURACIÓ 
DIA 19 ALES20H. 

AL TEATRE PRINCIPAL 

BENVINGUDA I ELOGIS DEL HAPPENING 
A CÀRREC DE: 

L:HONORABLE SR. BATLE-PRESIDENT 
I DELA 

SRA. COMISsARIA DE L:EXPOSJCJÓ 

VETLLADA MÚSICAL A CÀRREC DE 
LORQUESTRA DE CAMBRA 

SANT MARTIN IN THE FIELDS 
INTERPRETANT 

MÚSICA FUNEBRE 
WiltoldLutoslawwski 

MORT I TRANSFIGURACIÓ OP. 24 
R. Stt:a.ls:3 

RÉQUIEM EN RE MENOR (MISSA DE DIFUNTS) 
W. A. :Mozart 

PAVANA PER A UN INFANT DIFUNT 
r-.13.urice Ravel 

34 



cul tura 

Aquesta fotografia mostra una altra 

fotografia composta per petiles fulograries en las 

quals figuren els "Tots Sants" de la temporada 

2003-2004, enterrats al cementiri municipal de 

Santa Margalida. I com que ens ha semblat una 

idea estupenda, proposam que el nostre 

Ajuntament disposi traslladar-la al nostre poble. 

És una manera més de recordar els qui ens han 

deixat i d'honorar-los. També , per què no, un 

pòster molt consultat, fins i tot estudiat amb 

deteniment per molts dels qui acudeixen al 

cementiri , encuriosits per saber el nom dels 

finats i dur a la memoria la seva fesonomia , 

potser ennuvolada pel pas del temps. Un ajut per 

a rememorar els qui no feia gaire habitaven entre 

nosaltres . 

Amb el anys es converteix en un document 

entranyable per als familiars dels difunts i de 

consulta per als historiadors, en qualsevol cas, 

ens sembla un encert que voldríem veure complit 
--.L-- -- - -IL---
t::llllt:: IIU::>CIIllt::::>. 
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NOTA 
Demanam disculpes per les improvisacions 
que poguéssiu haver trobar a 1' entrega del 

Premi C!"'f 'V~- Havia estat produït, 
realitzat idirigit (i també 1 'havia de 
presentar) pel Sr. Comas qui, per causa 
de força major, no pogué assistir a l ' acte 
cosa que va crear un buit que resolguérem 
com millor poguérem. Perdonau els errors. 

CJ:T~ ' ' ,A:· CEGUES 

<<iot 32. ES \Bl al millor p::st:or el rEgrE 

CE fèrsia. Sprlície: d::E milims CE 
q.ri.lèrretr:Es q.IDrats; d:umilims 

d'hibitants. E<r:el.lEnts ciJ Jtats d'art i 
cx:rrerç; p::rts a l' c:x:ffi Irnic i rrar 

c:a:pia. EL p:ris pmiEixp3::r:oli, fruita, 
trpi sc:n3 1 cpi._, :p:::EtEs i lBJ.JarTII:s • C:i.n::

c:ats a:t.anta qrilèm:t:res cE fem:x:arri.ls. 
PrEu inicial CE la SJl::h:Eta: q.manta S2t 

mil rniJ..iaE .» 

Giovanni Papini. ~. Cap. Sl.il:±Esta c:E 
p=lls::s. 



altres plomes 

~~~PREM~AFORANADEMALLORCA 
Què són les fòbies 

De Silvia Andrea Ruiz 
Veu de Sóller 

Per a que hi hagi fòbia, és necessari que existeixi 
angoixa i neurosi, donat que el procés fòbic està lligat a 
aquesta darrera noció. Per tant, és fonamental distingir la 
fòbia nascuda de l'angoixa, de la que se menciona 
erròniament per qualificar una por sistemàtica a qualque 
cosa en relació amb la percepció d'un perill real o possible. 
No es pot parlar d'una fòbia als escurçons, al cotxe, al foc, 
a l'aigua ... 

Aquestes són, freqüentment, pors que hem heretat, 
sorgits de 1' inconscient col•lectiu i transmesos a través dels 
mites, la literatura folklòrica o fins i tot certs processos 
educatius que, d'alguna manera, han fet més fragill' individu. 
Un exemple clar: un infant que ha vist adults que experi
menten por front a les aranyes i al qualli han dit que "són 
bitxos dolents que cal matar", viurà també aquesta por 
sistemàtica. 

OO>Il..MAIJJ)()) 

(ADN Ol~V[R 
1000-1005 

e-mail: can_oliver@botmail.com 
Ctll10 l iver@carne.e. telefoni ca. net 

ca. l'lO { iver®cano li v er .e. tele fon ica. net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 · móbil636 01 0118 

A partir de dia 8 de gener fins 
al 27 de març, tancat els 
dissabtes tarda i obert 

diumenges matí (de 9 a 13 h) 
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L'angoixa fòbica és d'un ordre totalment distint. És el 
resultant de 1 'ansietat, disposició a tenir por a qualque cosa, 
i de 1' angoixa, que és un potencial de por sense fonament. 
L'angoixa amplifica el mecanisme d'ansietat, implica, en 
cert sentit, una resposta tranquil•litzadora de part seva, que 
podria derivar de la provisió d'un objecte de por. De fet, en 
el procés fòbic, 1' angoixa impulsa 1 'ansietat a donar -li una 
raó de ser. Una vegada elaborat aquest procés, l'angoixa 
se fixa en aquest objecte, la naturalesa del qual és 
necessàriament ansiògina, ja que és posta en evidència, 
cercada i consagrada pel fons de l'ansietat que ens 
caracteritza. 
El subjecte posa en marxa aquest mecanisme per donar 
cos i, per tant, sentit a la seva angoixa, en percebre-la 
poder-la explicar, defensar-se d'ella. Aquest objecte fòbic 
pottrobar-se en el nostre medi ambient cultural o material: 
el llamp, el tro, el lladruc d'un ca, la nit, la sirena d'un cotxe 
de bombers .. perquè revesteixen un caracter més dramàtic 
o, més senzillament, la fixació de l'objecte fòbic és fruit de 
l'encontre entre aquest objecte totalment desproveït de 
simbolisme i un estat d'angoixa intensa. 
Però, a vegades, 1' objecte fòbic es troba a 1 'insconscient de 
l'individu. Aquest és un mecanisme més complex i dificil 
d'identificar, ja que els objectes de la por tenen un sentit 
personal extret de l'incosncient; en altres paraules, són 
simbòlics, subjectius, personals. Prenguem el cas d'un 
infant que, marcat per un important fons d'ansietat, durant 
un accés d'angoixa, sent temor de sortir al carrer. A través 
del canal de 1' ansietat, 1' infant s'apropiarà d'aquesta inhibició 
per donar cos a aquesta angoixa sense cap causa, que el 
fa patir. Naixerà així la fòbia als espais oberts, agorafòbia, 
d'alguna manera, un mecanisme de defensa front a 
l'angoixa. L'objecte fòbic és ni més ni manco que el món 
exterior que l'atemoreix i paralitza, i prefereix evitar-lo, 
preservant-se segur en la seva pròpia casa, i donant lloc a 
una "nefrosi d'angoixa", tractable i curable. A través d'un 
procés terapèutic apropiat, que li permeti, en primer lloc, 
alliberar els seus temors inconscients i, després, desferrar
los de l'objecte fòbic, per donar fi a aquesta patología. 

'[)~ 

LLEVANT 
Articles de menatge 

Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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REUNIÓ DE L'OCB CAPDEPERA 
Fa unes dues setmanes la seu de l'Obra Cultural 

Balear es va posar en contacte amb diferents persones 
dels municipis balears per tal de comentar-nos la necessitat 
d'implicar diferents sectors de la part forana en la 
dinamització lingüística i que, així, que el protagonisme no 
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Es tractaria d'establir un projecte de parelles lingüístiques 
(catalanoparlant-no catalanoparlant) en el qual aquestes 
parelles es vessin en diferents contextos i així s 'afavorís la 
integració social, lingüística i cultural. Es tracta d'un pla 
pilot, que encara s'està gestant, per la qual cosa, ja us 
anirem informant de la seva marxa a mesura que avanci el 
projecte i en puguem fer una avaluació . 

Pel que fa a llengua i mitjans de comunicació, la 
seu de Palma ens plantejà fer alguna conferència amb algun 

periodista convidat, cosa que semblà bé els 
assistents, però el tema va quedar sense con
cretar. Pel que fa als mitjans de comunicació 
local, de moment intentarem exigir-los un major 
compromís en el paper normalitzador que 
desenvolupen al municipi. 

quedàs tan centralitzat a Palma (que és el 
que ha passat en els darrers anys). Per a 
enguany -al mes de maig- està previst tomar 
a dur a terme 1 'Acampallengua, dia 7 de maig 
(a un lloc encara per determinar), i la diada 
per la llengua, dia 14 de maig. Paral·lelament, 
es voldria que els municipis organitzassin al
guna activitat al voltant de: llengua i OBRA C ULTURAL BALEAR 

Altres temes que tractàrem i que encara 
estan per concretar foren: organitzar Joves de 
Mallorca per la Llengua a Capdepera amb un 

concert de rock en català o altres; comentàrem que dia 14 
de maig de 2005 la Diada per la Llengua a Capdepera 
coincideix amb la fira del Mercat Medieval, per la qual 
cosa, potser no hi ha la participació desitjada de la delegació 
gabellina, però sí que vam pensar organitzar alguna activitat 
dins la setmana prèvia com un acte més del mercat medie
val, per exemple un matí dedicat als escolars fent tallers i 
jocs lingüístics, etc. 

interculturalitat o llengua i mitjans de comunicació. 
, Aleshores, de Capdepera contactaren amb mi, M. 

Angela Melis, per intentar cercar voluntaris del municipi 
disposats a posar en marxa alguna activitat. Segurament, 
per desconeixement i per precipitació ens deixàrem 
moltíssimes persones sense avisar i des d'aquestes pagi
nes us convidam a fer-ho si teniu ganes de dir-hi la vostra. 
Aleshores, el passat 1 O de febrer convocàrem una reunió 
precipitada amb alguns socis de l'OCB i altres persones 
(sobretot representants dels sectors educatius). 

En aquesta reunió es va explicar una mica el 
projecte que ens havien fet arribar des dc Palma. 

I , finalment, només em resta dir-vos que 
periòdicament us farem cinc cèntims de les reunions que 
facem a través de les planes de "Cap Vermell" i de 
Capdepera Ràdio (107.5 FM). Si us engresca la idea de 
parlü:ipar amb uusall1t:s ens twnarem a trobar dia 3 dc 
març (dijous) a les 20h. (lloc encara per determinar). 

Pel que fa al tema d'interculturalitat, el Servei 
d'Assessorament Lingüístic de 1 'ajuntament va plantejar 
que està pensant engegar un projecte de voluntariat 
lingüístic, en el qual es tractaria de fer del català la llengua 
vehicular entre diferents cultures que conviuen al municipi. M. Àngela Melis (669 736658) 

Judo 
El club Reshinka obtingué molt bons resultats en 

el segon i tercer controls escolars de judo. Al llarg 
de tot 1' any, els judoques del club Reshinkan parti
cipen en sis controls escolars que se celebren a 
Calvià. Els judoques locals que participaren en la 
darrera trobada, dins el programa federatiu de què 
estam parlant, en foren protagonistes destacats, ja 
que assoliren el segon lloc en el rànking puntable 
per al campionat de Mallorca . 
El Reshinkan obtingué 12 primers llocs, 5 segons i 6 

tercers, una magnífica puntuació. 
Els premiats foren els següents: 
Primers classificats: Magdalena F ornés, Maria del 

Mar Martí, Margalida Sintes, Laura Rosselló, Julio 
Balaguer, Rafel Grimalt, Bernat Grimalt, Bmat Galmés, 
Josep Giner, Alfonso Femandez, Sergio Jiménez i Lluís 
Galian. 

Segons classificats : Maria Neus Nicolau Roig, Ismael 

Rios, Daniel Rueda, Manuel Femandez, i Tomeu Femenies. 
Tercers classificats: Neus Estelrich, Margalida Roig, 

Jaume Barceló, Marcos Gonzalez, Colau Martí i Alejan
dro Rueda. 



reportatge 

El programa Els aliments a les escoles de SE MILLA guanya 1' accèssit 
de "Millor acció promociona! en territori nacional" del MAPA 

L'empresa pública Serveis de Millora Agrària, SE
MILLA, dependent de la Conselleria d'Agricultura 
i Pesca, ha estat premiada amb l'accèssit del premi 
"millor acció promociona! en territori nacional" del 
certamen "Alimentos de España" per la seva 
campanya "Coneix els aliments de les Illes a les 
Escoles". 

Aquest certament, promogut pel Ministeri 
d'Agricultura, Pesca i Alimentació, és un dels més 
prestigiosos a nivell nacional i reconeix tasca 
d'empreses i institucions en la promoció 
agroalimentària de productes de qualitat. 

La campanya "Coneix els aliments de les Illes" 
s 'ha desenvolupat a 184 col·legis de Balears durant 
el primer semestre de 2004 amb la direcció tècnica 
de l'Institut de Qualitat Alimentària, IQUA, i 
1' execució de SEMILLA. 

L'objectiu principal d'aquesta iniciativa, que ha 
arribat a 7.061 alumnes de sisè de primària, és donar 
a conèixer les característiques definitòries dels 
aliments tradicionals de les Illes a través de xerrades 

Figiot:erapia 

LLUM 
el Llum 6 
Capdepera 

Telèfons 

Ara pots fer la teva 
reabilitació, en el 
nostre centre amb les 
següents 
assegurances 

rivades: 

- Agrupación Mutua 
- ASISA 
- DKV 
- Femenias 
- Mútua General de 
Catalunya 
- Novomedic 
- Sanitas 
- Sersanet-Axa 
- Vitalicio 

971 819 308 Daniela i Urs 
669 799 620 Schwendimann 

als alumnes, en les quals s'intenta involucrar al 
professorat i pares, i diferents degustacions. El 
sistema dissenyat permet ensenyar els aspectes més 
importants dels aliments com són les característiques 
sensorials, químiques i físiques com també 1' origen, 
la història, les zones de producció i la forma de 
consum i dc conservació. 

Les sessions consten de diverses "mitats 
didàctiques fonamentades bàsicament en el mapa 
alimentari de les Illes Balears - amb especial 
menció a les hortalisses, fruites, peix i carn- i cinc 
productes específics: el formatge de Maó, la 
sobrassada de Mallorca, 1 'ametlla, 1' oli i la producció 
agrària ecològica. 

Altres objectius que es pretenen aconseguir amb 
aquesta campanya divulgativa són reduir la distància 
entre el consumidor i el productor, .i afavorir el 
coneixement de la relació entre els productes 
alimentaris i 1' existència d'un sector agrari i d'una 
indústria agroalimentària molt arrelats al nostre 
entorn i tradició així com facilitar que 1' alumnat que 
participi en la campanya aprengui a valorar de ma
nera adient les propietats d'aquests productes com 
també a diferenciar-los d'altres similars que es 
troben al seu abast en el mercat. 

Aquesta activitat s'ha complementat amb 42 
visites a indústries agroalimentàries en les quals 
1.596 alumnes han pogut aprendre el procés 
d'elaboració dels aliments. 

El lliurament de 1' esmentat premi..es produirà el 
pròxim mes d'abril a Madrid. 
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SERVEI D'ASSESSORAMENT 
LINGÜÍSTIC 

VOLUNTARIS 
PER LA LLENGUA 

Què volem? 
El Servei d'Assessorament Lingüístic de 1 'A juntament de 

Capdepera, per tal de fomentar 1 'ús del català al municipi de 
manera comunicativa, vol crear un espai de voluntariat lingüístic 
entre gent catalanoparlant i no catalanoparlant a fi que ambdós 
col·lectius es comuniquin en català i aquesta sigui 1' eina vehicular 
de les diferents activitats que s'organitzin. 

Amb aquesta iniciativa pretenem crear espais 
d 'interculturalitat on catalanoparlants voluntaris ajudin 
nouvinguts (o residents de fa anys) en la seva integració al 
municipi i .els ajudin a moure's en diferents àmbits en català. 
Volem fer del català la llengua d'acollida, convidar a aprendre-la; 
crear contextos on l'hagin d'utilitzar i reforçar-los les eines per 
fer-ho. 

Aleshores, aquest voluntariat no són classes de llengua ni 
de repàs. No es tracta, doncs, de corregir i penalitzar errors 
sistemàticament, sinó just el contrari: d'ajudar els aprenents a 
perdre la por a utilitzar una llengua que no és la seva habitual 
(L2), d'ajudar a desmitificar els prejudicis de "no ho faig perquè 
tenc por de fer el ridícul", "no vull xerrar perquè no m'entenen" 
o "tanmateix no ho faig bé", i ajudar-los, per tant, a adquirir 
seguretat comunicativa. Per això es crearà una guia de suport de 
les parelles lingüístiques que expliqui com s 'ha de dur endavant 
el projecte, amh fitxes de seguiment de conversa, etc., a més de 
les reunions o tutories periòdiques per poder ajudar a resoldre 
possibles dubtes. 

Partim de la idea que tots podem ser mestres i alhora 
aprenents. Volem crear un espai d'intercanvi d'elements culturals, 
socials i lingüístics. Volem fomentar, per tant, la interrelació i 
I' empatia. I, per això, no cal ser especialistes, només calen ganes 
i una mica de paciència. 

Qui pot formar part de VOLUNTARIS PER LA 
LLENGUA? 

NO CATALANOPARLANTS amb coneixements mínims de 
català però que volen millorar la seva comunicació oral; que 
vulguin tenir conversa amb catalanoparlants que els ajudin a 
"amollar-se" en català en diferents situacions quotidianes del 
municipi: anar a comprar, demanar hora al metge, omplir una 
instància a l'Ajuntament, fer reserva d'entrades per anar a un 
concert, demanar una informació a serveis socials, anar a com
prar roba, demanar,horaris de transport, fer un cafè, aprendre 
cuina d'una altra cultura, etc. 

En els darrers anys, mitjançant els cursos de català inicial 
que hem anat impartint a l'Escola d'Adults, hem pogut copsar 
que moltes vegades els alumnes d'aquests cursos es queixen 
que generalment adquireixen un bon nivell d'expressió escrita, 
però l'expressió oral sempre queda en segon lloc; a classe -per 
manca de temps- no es treballa prou 1' expressió i correcció orals, 
i molts d'ells no tenen un entorn immediat on practicar (familiar, 
escolar, etc.). Els alumnes diuen que aprenen llengua d'una ma
nera "massa gramatical", però la consideren poc pràctica, poc 
comunicativa. 

Aleshores, és necessari disposar de 
CATALANOPARLANTS amb ganes d'ensenyar aquests 
nouvinguts a viure a Capdepera, a moure-s'hi, i amb ganes de 
viure noves experiències i de conèixer altres cultures. 

Les diferents associacions municipals són un bon focus 
d'integració, perquè suposen espais ideals de retrobada entre 
població de procedències geogràfiques, lingüístiques i culturals 
ben diverses. També es pot assistir al voluntariat a títol indivi
dual. 
·Com vos hi podeu apuntar? 

A través de la de voluntaris de què disposa el Servei 
d'Assessorament Lingüístic de 1 'Ajuntament de Capdepera. 
·On ens podeu trobar? 

Al Servei d'Assessorament Lingüístic 
c/Nou, 3. 07580 Capdepera 
Tel. 971819201 /fax971565141 /salcapdepera@terra.eshttp:/ 

/www.ajcapdepera.net 
De dilluns a divendres de 8h.'a 15h. 

La iniciativa gabellina 
L'Ajuntament de Capdepera ha llançat una original 

iniciativa de normalització lingüística que es pot convertir en 
una extraordinària eina d'integració en el futur si es pot aplicar 
a totes les Balears. Es tracta de crear parelles lingüístiques a 
partir d'un voluntariat disposat a ensenyar català als que no en 
saben. L'originalitat rau en el fet que cada voluntari s'encarregarà 
només d'una altra persona, formant-se així la parella idiomàtica, 
l'un a un que ja s'aplicà fa dècades a Israel amb notable èxit. 
Cada voluntari podrà indicar les seves preferències sobre la per
sona a qui vol ensenyar, i com a conseqüència s'establirà una 
relació personal a partir de la qual l'immigrant o descendent 
d'immigrants podrà conèixer la llengua, la personalitat, l'estil 
de vida, les inquietuds culturals i la manera de ser del mallorquí. 
És a dir: la integració duita al seu nivell més elevat. Aquesta 
manera de funcionar pot donar resultats molt millors que les 
aules, amb les quals és perfectament compatible. 

Els gabellins es poden convertir així en els pioners 
d'una tasca que podria oferir resultats extraordinaris. Allò segur 
és que el país té una notable capacitat de mobilització. Centenars 
d'illencs acudiren a la costa gallega a netejar el xapapote quan 
va fer falta. Per què ara no poden fer el mateix amb la defensa de 
la seva llengua? Les parelles lingüístiques crearan amics, tal 
volta per a tota la vida, i es trencarà el gel enfront de la 
immigració. Cal que el Govern balear, els consells i els diferents 
ajuntaments se sumin al projecte. Cada voluntari crearà un illenc 
de cor i ànima amb menys temps del que molta gent es pensa. 
Tot és qüestió de posar-s'hi amb coratge i paciència. Endavant, 
gabellins. (Editorial del Diari de Balears de dia 22 de febrer 2005) 



opinió 

PPOE UNA ALTRA VEGADA 
L'histèria del Pla Ibarretxe 

Tinc tantes coses a dir sobre aquesta comèdia que estan 
escenificant els partits majoritaris (PP-PSOE) sobre el anomenat 
Pla Ibarretxe, sempre ben arropats per la brunete mediàtica i els 
hooligans dels respectius partits, que no sé per on començar. 
La batalla politico-mediàtica espanyolista s'està desenvolupant 
sobre quatre vessants que jo les enumeraria de la següent ma
nera: 1 )Les mentides sobre el pla.2)Manca de voluntat de solució 
de la qüestió Basca. 3)Manca de cultura i tradició democràtica. 
4) El pacte antinacionalista o front nacional. 

1 )Les mentides sobre el pla: Des de que va començar el 
serial sobre el Pla Ibarretxe, escenificat pels nacionalistes 
espanyols, n'hem sentit a dir de tot color. Se 1 'han inventat de 
bell nou, han dit el que no diu i li han atribuït el que no és, en 
poques paraules, han dit moltes mentides i no precisament 
piadoses; els polítics de 1 'ultraespanyol PPOE i els seus 
seguidors mediàtics hi han posat tots els recursos malèfics al 
seu abast. Mos han dit que és un Pla antidemocràtic quan ha 
estat aprovat per la majoria absoluta d'un Parlament autonòmic 
que, a més a més, té la potestat de proposar la reforma de 1' estatut. 
El que seria antidemocràtic és el no voler-lo discutir. També 
sens ha dit que està tacat de sang perquè està aprovat amb els 
vots de Batasuna. Volem recordar que no tots els diputats de 
Batasuna hi votaren a favor, només la meitat, per tant, si taquen 
a favor també taquen en contra. Si contaminen 1 'aprovació també 
contaminen el rebuig. Cal recordar que tant el PP com el PSOE 
s'han valgut dels vots de Batasuna per rebutjar propostes del 
Govern Basc. El PPOE dil1 que no és pot imposar la secessió 
només amb un 51%. Per començar, hem de dir que el Pla no és 
secessionista, és un Pla sobiranista que cerca una altra manera 
de relacionar-se amb Espanya; podria ser un bon començament 
pel model federalista que diuen que volen implantar els del PSOE 
(només ho diuen, però mai ho faran). Tampoc és vera que estigui 
refrendat per un 51% del~ bascos, són més del 56% i, malgrat 
fos així, per què no seria democràtica una secessió amb el 51% 
i ho seria una no secessió amb el 51%?. 

El senyor Herrero de Miñón, afiliat al PP des del primers 
dies de la seva existència, en unes declaracions fetes a Catalunya 
, va dir que no compartia les propostes dellehendakari però que 
com a jurista havia analitzat acuradament el Pla i no trobava ni 
una falla jurídica en el procés proposat per la seva discussió i 
aprovació, si fos el cas. Si un pepero r.¡¡ • .-- --
de l'alçada i pes del senyor Herrero de 
Miñón ens diu això, és que no hi cap 
dubte de que el Pla és del tot legal i 
plantejat baix els més estrictes 
principis democràtics. 

2) Manca de voluntat de 
solució de la qüestió Basca: Ara els 
dos grans partits espanyols tenen la 
magnífica oportunitat d'acabar per 
sempre amb la violència i el conflicte al 
País Basc. El Pla lbarretxe els hi posa 
en safata la solució, però tant el PP com 
el PSOE han rebutjat frontalment 
aquesta possibilitat. En realitat mai els 
ha interessat solucionar definitivament 
el conflicte Basc. De fet, cada vegada 
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que els violents d'ETA han declarat una treva, tant el PP 
com el PSOE han fet tot el possible perquè aquesta fos 
fallida, fracasses. Si desapareixes ETA, al PP se li enfonsa 
mig programa i al PSOE quasi. El conflicte Basc és l'excusa 
perfecta per carregar contra tot tipus de nacionalisme 
perifèric no espanyol, perquè com bé vèim ara, el Pla 
Ibarretxe els ha servit per posar firmes el president 
Maragall i neutralitzar les reivindicacions de les colònies. 
Si el conflicte Basc es solucionàs que farien els Zaplana, 
Acebes, Rajoy, Bono, !barra, Mayor Oreja, Fraga, Aznar 
etc ? . Quins arguments emprarien per desqualificar les 
reivindicacions nacionalistes del País Basc i Catalunya? 
Contra qui es ficarien? a qui insultarien? quines lleis 
s'inventarien per putejar als demòcrates? on enviarien 
l'exèrcit i els tancs? Contra qui escopirien tot el seu verí 
nacionalista espanyol ? i la brunete? Pobret en Jimenez 
Losantos; la COPE ja no seria el mateix, tampoc ho serien 
el (in)Mundo, la (sin)Razón, l'ABC i tota l'altra premsa 
exaltadora, requetè i regressiva. La voluntat de resoldre el 
conflicte no es demostra pegant portades a Ibarretxe o fent 
befa del seu Pla. El nou model d'estat que necessàriament 
hem d'assolir només serà possible des del tracte d'igualtat: 
el dret a créixer junts i amb solidaritat (no beneitura), però 
sense que uns medrin a costa dels altres i a sobre els mirin 
amb complex de superioritat. 

3) Manca de cultura i tradició democràtica: Els 
e deveniments ens estan demostrant que Espanya és una 
democràc ia de segona o tercera. És evident que hi ha una 
manca de cultura democràtica que no deixa assolir la 
maduresa que necessiten les nostres institucions per fer 
front a una qüestió tan simple i tan normal com pot ser el 
Pla Ibarretxe. Però els espanyols n'han fet una muntanya 
enorme, inslllvllhle. lTnll tr;:¡c;èclill cle <.onser¡iiènl.ies 
catastròfiques que arrastrarà al país cap a un cataclisme. 
Un vertader tsunami politic. Als PPOE quan se'ls toca 
l'espanyolitat deixen de ser no ja demòcrates, sinó que 
perden qualsevol indici d'intel·ligència i assenyament i, 
com bé han demostrat, envesteixen com a bous rompent
se les banyes contra la barrera. Els espanyols es pensen 
que el seu nivell democràtic és normal dins el concert 
democràtic mundial, però no és així. Lo normal és que la 
voluntat de la gent estigui per damunt de les constitucions 
i convencions. Plantejar un referèndum per conèixer 1' opinió 
de l'electorat, no pot ser il·legal dins un estat democràtic. 
Però els PPOE no es volen arriscar a dur-lo endavant no 
sigui que la majoria de la ciutadania Basca els posi en un 



opinió 

compromís davant les democràcies europees i deixin clar 
que la monarquia bananera espanyola poc te que veure amb 
aquestes democràcies, doncs no de bades procedeix de la 
"democràcia orgànica", es a dir, d'aquella democràcia que li 
sortia dels òrgans al insigne "Generalísimo". El senyor Fraga, 
espècie de Goebels a I' espanyola, va tenir la barra de demanar 
la intervenció de I' exèrcit en base a un article de la Constitució, 
impresentable a qualsevol constitució d'una democràcia eu
ropea, però molt similar a un altre article que apareix a la 
Constitució turca. Doncs en aquest nivell es troba la capacitat 
democràtica dels polítics espanyols i de la seva Constitució 
i la pardalada es que no es veu cap signe de recuperació que 
ens pugui animar a veure les coses amb optimisme. Tenim 
"democràcia orgànica" per molts d'anys. 

4) El pacte antinacionalista o front nacional: Els 
PPOE tenen molt de sentit d'estat i quan veuen que les 
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colònies es rebel·len contra la tirania, tanquen files sense 
cap tipus d'escrúpols. I així ho han fet ara, aprofitant el Pla 
Ibarretxe han articulat un front comú. Torna el "frente nacio
nal", la comunió de l'Espanya eterna per arraconar els que 
volem ser reconeguts com a poble diferenciat dintre de 1' estat 
o no, la dels que cerquen I' expansió de la seva llengua i 
cultura, estil de vida i interessos per engrandir-se i arraconar 
els altres. Això és el que representa el nacionalisme espanyol 
expansiu, el de tota la vida. Aquest front blinda Espanya 
davant la possibilitat de sobiranies compartides, 
autodeterminacions, desbordaments constitucionals etc que 
eren els objectius dels nacionalistes. Però no ens ha vingut 
de nou l'escenificació Zapatero-Rajoy, esperavem aquesta 
reacció dels dos grans partits nacionalistes castellans, la 
seva coneguda manca d'esperit democràtic així ho feia 
entreveure. 

Felip Esteva Castro 

NOTAINFORMATIVADE UCAP- UM, 
SOBRE EL CONFLICTE 
AJUNTAMENT- GESA 

Per tal de evitar mals entesos i per mirar de donar 
sol.lucions al conflicte creat entre L'Ajuntament de 
Capdepera i Gesa, la coal.lició UCAP-UM, vol puntualitzar 
el seguent: 

El bat! e de Capdepera mos va convidar a una reunió on 
se mos va proposar la creació d'una empresa Municipal de 
Serveis com a posible sol·lució a la problemàlica del 
sotarrement de]¡¡ líne¡¡ d'alta tensió que ha d'arribar a la 
nova subestació que Gesa ha de construir al Polígon de 
Capdepera, ja que aquesta futura empresa aval.laria el 
sobrecost que suposa el soterrament. 

UCAP-UM vist la necessitat urgent que te Capdepera 
de soHucionar aquest problema, va decidir recalÇar la 
proposta de crear una empresa municipal únicament pel 
tema de Gesa, perque d'aquesta manera es desbloquetjaria 
una situació que afecta a més de 600 vivendes i paralit-za 
la actividad municipal en cuestió d'urbanisme. De moment, 
no hem rebut resposta a la nostra decisió; i mentrestant 
els dias passen i Capdepera seguéix patint aquesta situació 
desesperant. I això mos dur a fer-mos moltes preguntes: 
com és que 1' equip de govern no ha resolt la situació si, 
com ens va comentar el Bat! e, ja fa més de sis mesos que 
coneixen aquesta possible sortida?, Perquè han esperat 
tant? Perquè només se mos ha explicat a nosaltres la 
possibilitat de crear aquesta empresa i no s'els ha explicat 
als altres partits de la oposició?, no hagués estat més 
coherent fer una comissió i explicar-ho a tots plegats 

Pensam que és una llàstima que l'equip de govern no 
tengui més interès en un tema de tanta importància i que 
intenti aprofitar aquesta situació per treure-hi partit. Hi ha 
temes dels quals no s'en hauria de fer política. 

Per tot això pensam que l'opinió pública n'ha d'estar 
informada. 

Capdepera a 16 Febrer 2005 



imatges 

Jahop:::dsndir, ja, queaquesthive:r:nhaestatfrffiicru. Iarreteorolcgia 
ha torrBtsertEITB.deo:::nver;::aquotidia:rE..: elrral t6Ip3, el frEd.lapluja, el VEnt, 
la neu ... ens han convertit a tots enhcrres i dones del te:rps. 

N'hihaq;e:¡;:arlEnCEl :Ecnésc:anvicUnàtic, d' alt::n::s:¡;:arlEndecicles, im falta 
qui ens recorrnquequan era jove aleshores sí que feia autèntic frffi. 'Iarrp:x:: no 
faltaquisentencia, arrbsu:Eiciència, que "semal febrer, idòquè~ves?" 
Efecti varrent, ba fet, fa i sEnbla que farà frffi. 1\b s 'baprc::Ch..ri t aquella gran 
nevam que s 1 anunciava, r:eròuna finacar:adeneuenfarinàel nostremmicipi, 
dia24 de febrer. I:rratges cc::maquestaque::Jaranr:eral record. 

L 1 estiués lluny. Eharril::BrjaEnSqueixare:nde la calor ... 

Premi cap vermell 2005 

Don el meu vot a l'entitat o persona de Capdepera, que trob 
mereixedora del Premi Cap Vermell 2005: 
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podeu votar entregant aquesta butlleta a qualsevol membre de Cap Vermell o a l'apartat de correus 69, de Capdepera 



flora gabellina 

FLORA NOST RA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

- ---- - ----- ------- - - - - - ------ per Felip Esteva Castro 

TÀXON: HELICHRYSUM AMBIGUUM/ LAMARCKII 
FAMÍLIA: ASTERÀCIES NOM COMÚ: MAÇANELLA 
COMUNITAT: CL. ASPLENIETEA TRICHOMANIS. ASS.HIPPOCREPIDETUM BALEARICAE O 
POTENTILLO-PIMPINELLETUM BALEARICAE 
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DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA:Planta perenne que fmma ma
tes compactes, semiarbustiva. tomentose i grisenca de color. Fulles 
alternes, lanceolades una mica carnoses. Flors grans, grogues. 

FLORACIÓ: De maig a juny 

HABITAT: Vegetació rupestre no litoral. Viu penjada a les encletxes 
dels penyassegats. La trobarem preferentment a llocs ombrívols, 
però també l'hem vista a llocs amb una certa insolació. 

DISTRIBUCIÒ: Gimnèsies (Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: L' hem vista als 
penyassegats- roquissar des de la punta del Cingle fins la Talaia 
Nova, a la punta del Freu, a les penyes d'abaix del telègrafo (150-
200 mts),a s'UllaU- Na Llana de Dalt (s'Ovelleta.Montanyes de Sant 
Jordi) ,Al puig de s' Aguila.Les poblacions son mes o manco 
abundants, sobretot a les penyes d'abaix del telègrafo, al Freu i a la , 
Talaia nova · 



UDAM A IMPULSAR "SA NOSTRA" 

LA CULTURA IDENTIFICA ELS POBLES, ELS UNEIX 

I ESTABLEIX VINCLES ENTRE LES PERSONES. LA 

CULTURA ÉS UN LLENGUATGE UNIVERSAL QUE ENS 

SERVEIX PER CREAR UNA CONVIVÈNCIA MILLOR . 

PER AIXÒ, "SA NOSTRA" IMPULSA INICIATIVES I 

PROJEG;J"ES PER CONVERTIR LES I LLES BALEARS 

EN UN REFERENT CULTURAL. 




